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اقتصادی

پیش بینی بانک مرکزی از وضعیت اقتصادی؛ 

رشد اقتصادی مناسب توام با تورم تک رقمی 
در سال جاری 

در روزهای گذشته یکی از خبرگزاری ها گزارشی با عنوان » صندوق بین المللی 
پول هشدار داد افت رشد اقتصادی ایران به نصف در سال 96/ تورم 2 رقمی باز 
می گردد « منتشر و برخی دیگر از رسانه ها آن را بازنشر کردند، در گزارش مورد اشاره 
از پیش بینی های ارایه شده در آخرین گزارش »چشم انداز اقتصاد جهان« صندوق 
بین المللی پول )آوریل 2017( در خصوص اقتصاد ایران استفاده شده است. با توجه 
به نحوه انعکاس پیش بینی های مزبور در گزارش، توضیحاتی به شرح زیر برای تنویر 
افکار عمومی ارایه می شود. به گزارش ایلنا به نقل از روابط عمومی بانک مرکزی، 
صندوق بین المللی پول همه ساله هیأت های کارشناسی خود را به کشورهای مختلف 
اعزام می کند و بر اساس اطلاعات جمع آوری شده، گزارش هایی را در خصوص آخرین 
تحولات اقتصادی کشورهای عضو و پیش بینی برخی متغیرهای مهم اقتصادی آنها 
ارایه می کند. در همین چارچوب، هیأت کارشناسی صندوق  بین المللی پول در آذرماه 
سال گذشته به ایران سفر کرد و گزارش آن نهاد در خصوص تحولات اقتصاد ایران 
در اسفند ماه سال 1395 منتشر شد که در آن با اتخاذ برخی فروض و بهره گیری 
از روش های کمی، برآوردهایی از طیف گسترده ای از متغیرهای کلان اقتصادی نیز 
ارائه شده است. پیش بینی های ارایه شده در گزارش مزبور عیناً در گزارش »چشم انداز 
اقتصاد جهان« صندوق بین المللی پول )آوریل 2017( درج شده که همین اطلاعات 
دستمایه گزارش برخی خبرگزاری ها نیز بوده است. در گزارش  یاد شده رشد اقتصادی 
و نرخ تورم ایران در سال 1396 به ترتیب معادل 3.3 و 11.2 درصد پیش بینی شده 
است. لازم به ذکر است که اولاً پیش بینی های مذکور با فرض ادامه روند موجود و 
بدون لحاظ سناریوهای سیاست گذاری تهیه  شده اند و ثانیاً مطابق با توضیح مندرج 
در متن گزارش صندوق،  برآوردها و پیش بینی ها ارایه شده براساس اطلاعات موجود 
تا 14 دسامبر 2016 )24 آذر 1395( صورت گرفته است. با توجه به تاخیر زمانی 
ارایه آمارها و داده های اقتصادی، اطلاعات مورد استفاده در گزارش مزبور عمدتاً در 
برگیرنده تحولات شش ماهه سال 1395 بوده است. بنابراین مدت زمان زیادی از 
مبنای آماری گزارش مزبور می گذرد و در این دوره علاوه بر تغییر سال پایه، تحولات 
مثبت بیشتری در شاخص های کلان اقتصادی مشاهده شده است. به احتمال زیاد 
صندوق بین المللی پول نیز با دسترسی به داده ها و آمار های جدید، پیش بینی های 
خود از متغیرهای اقتصادی کشور را مورد بازنگری  قرار خواهد داد. به عنوان مثال، 
یکی از مهمترین تحولات به حوزه نفت و گاز مربوط می شود؛ به گونه ای که صندوق 
بین المللی پول رشد اقتصادی سال 1395 را با برآورد رو به پایین تولید و صادرات نفت 
در حدود 6.6 درصد پیش بینی نموده است. در حالی که با توجه به تحولات نه ماهه 
سال 1395 )رشد اقتصادی نه ماهه 11.6 درصد(، انتظار می رود رشد اقتصادی سال 
1395 در سطوح دورقمی تحقق یابد که حدوداً دو برابر رقم پیش بینی صندوق است. 
موضوع بسیار مهمتر آن است که اقتصاد ایران در سال 1395 تحولاتی فراتر از 
انتظارات را تجربه کرد و شاهد آن نیز وضعیت باثبات عمده بازارها و روند رو به بهبود 
متغیرهای کلان اقتصادی است. علی رغم بروز نشانه های مثبت در اغلب بخش های 
اقتصاد، رشد دورقمی سال 1395 متاثر از افزایش قابل ملاحظه تولید و صادرات 
نفت بوده و انتظار نمی رود چنین رشدی در سال های آینده نیز تجربه شود. بر این 
اساس، با توجه به اینکه تجربه رشد دورقمی سال 1395 به واسطه سهم بالای گروه 
نفت بوده است، این رشد نمی تواند مبنای مقایسه رشد اقتصادی سال 1396 باشد. 
در هر صورت حتی با نصف شدن نرخ رشد اقتصادی در سال 1396 نسبت به سال 
قبل، عملکرد رشد در سطح مناسب و قابل دفاعی حاصل خواهد شد که در مقایسه 

با عملکرد بسیاری از اقتصادهای جهان و منطقه در سطح مناسبی ارزیابی می شود. 
در خاتمه لازم به ذکر است،  با توجه به مواردی از جمله ظرفیت های خالی موجود 
در اقتصاد، بهبود روابط بین المللی در حوزه بانکی و در نتیجه بهبود تامین مالی 
خارجی و دسترسی بهتر به ذخایر ارزی کشور و نیز سرایت آثار رشد بخش نفت 
به دیگر بخش های اقتصاد، می توان انتظار داشت که در سال 1396 حجم تولید در 
بخش های غیرنفتی اقتصاد تقویت شود و در سال جاری نیز رشد اقتصادی مناسبی را 
تجربه کنیم. با این حال، با توجه به مجموعه  سیاست های پولی، مالی، ارزی و تجاری 
سازگار در سال جاری، تقویت عرضه داخلی از محل افزایش رشد اقتصادی و نیز بهبود 
مدیریت نقدینگی، انتظار می رود دستاوردهای حاصله در زمینه تورم کماکان حفظ 
شود و در سال 1396 نیز سطح مناسبی از رشد اقتصادی در کنار نرخ های تورم تک 

رقمی حاصل شود.

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی :

ایجاد اشتغال به امنیت سرمایه گذاری نیاز دارد 
وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی، گفت:اشتغال به امنیت سرمایه گذاری، پشتیبانی 

حقوقی،اقدامات مالی و پولی،سیاست های هماهنگ و اقدامات مدیریتی نیاز دارد. 
علی ربیعی ، با اشاره به نامگذاری سال 96 از سوی مقام معظم رهبری به نام 
"اقتصاد مقاومتی، تولید و اشتغال،"گفت:وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی برنامه 
جامعی درباره اشتغال تنظیم کرده است که به الزامات حقوقی و هماهنگی های میان 
دستوری نیاز دارد که این الزامات در صحن مجلس ارائه می شود. وزیرتعاون،کار و 
رفاه اجتماعی،افزود:در نشست روز یکشنبه با نمایندگان که درصحن مجلس برگزار 
می شود،درباره وضعیت اشتغال ایران، هماهنگی های موردنیاز و وظایف هر دستگاه 
و برنامه های دولت توضیحاتی بیان می شود. ربیعی با بیان اینکه اشتغال امری 
فرابخشی و حتی فراقوه ای است،ادامه داد:اشتغال به امنیت سرمایه گذاری، پشتیبانی 
حقوقی،اقدامات مالی و پولی،سیاست های هماهنگ و اقدامات مدیریتی نیاز دارد. وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد:بخش خدمات یکی از بخش های مهمی است 

که می تواند بیشترین اشتغال را درکشور ایجاد کند.

معاون وزیر جهاد کشاورزی:

امسال سال ارزانی و فراوانی میوه است 
معاون وزیر جهاد کشاورزی در امور باغبانی گفت: با توجه به بارندگی های اخیر 

خسارت محیطی گزارش نشده است و امسال وضع میوه خوب است.
محمدعلی طهماسبی در حاشیه نمایشگاه بین المللی ایران سبز 2017 گفت: با توجه 
به اینکه امسال سال اقتصاد مقاومتی تولید و اشتغال است و گلخانه ها به علت زود بازده 
بودن قابلیت توسعه و اشتغالزایی بالای دارند جز طرح های اقتصاد مقاومتی هستند.وی 
ادامه داد: در نمایشگاه بین المللی باغبانی شرکت های از کشورهایی نظیر ژاپن، هلند، 
ایتالیا، هند و آلمان حضور دارند تا ضمن مبادله اطلاعات با شرکت های داخلی در 
زمینه طرح های گلخانه ای همکاری داشته باشیم.طهماسبی افزود: سطح گلخانه های 
کشور بیش از 11 هزار 200 هکتار است که از این میان 2 هزار هکتار گیاهان زینتی 
و ما بقی سبزی و صیفی هستند.معاون وزیر جهاد کشاورزی ادامه داد: اقبال زیادی به 
دلیل صرفه جویی در آب و بازدهی زیاد به کشت گلخانه ای وجود دارد.وی گفت: در 
برخی شهرستان های تا 30 درصد سرما زدگی گزارش شده است، اما در کل خسارت 
محیطی نداشتیم و امسال وضع میوه خوب است.معاون وزیر صنعت نیز گفت: امسال 
دومین سال برگزاری این نمایشگاه است و به دلیل استقبال زیاد متراژ نمایشگاه نسبت 
به پارسال افزایش یافته است.حسین اسفهبدی ادامه داد: هدف ما از برگزاری این 
نمایشگاه امکان سرمایه گذاری در رشته باغبانی است به طوری که پارسال توافق های 
خوبی برای تولید در ایران صورت گرفته است.معاون وزیر صنعت افزود: این نمایشگاه 

نتیجه خوبی برای اشتغال و صادرات در بخش باغبانی خواهد داشت.

مشاور رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور  خبردا

پرداخت 80 درصد بدهی های دولت
 به پیمانکاران 

مشاور رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور گفت که دولت تا پایان سال 
گذشته 80 درصد از بدهی های خود را به پیمانکاران پرداخت کرده است . 

علی اکبر حاج محمدی روز پنجشنبه در نشست بررسی وضعیت اجرای مصوبات 
سفر کاروان تدبیر و امید به شهرستان نکا در استان مازندران ، افزود : دولت به تعهد 
پرداخت بدهی های خود به پیمانکاران پایبند است.وی گفت : عملیات اجرایی مصوبات 
سفر رییس جمهوری هم با قوت بیشتری دنبال شود و مشکلی در این بخش وجود 
ندارد.او افزود : استان مازندران از ظرفیت های بالایی برخوردار است و تلاش داریم 
تا با تحقق تعهدات سفر ریاست جمهوری به استان مازندران ، رضایتمندی مردم از 
نظام افزایش یابد. مشاور رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور ادامه داد : دولت 
متعهد به تحقق مصوبات سفر است و این مساله با قوت دنبال می شود. نخستین سفر 
کاروان تدبیر و امید به مازندران مهر ماه سال 94 انجام شد که حاصل آن تصویب 
اجرای 45 طرح عمرانی و زیربنایی با حدود یکهزار میلیارد تومان اعتبار بود .بر اساس 
اعلام مسئولان استانداری مازندران تاکنون بیش 90 درصد این مصوبات اجرایی شده 
و به بهره برداری رسیده است .تکمیل سد گلورد نکا مهم ترین مصوبه سفر استانی 
کاروان تدبیر و امید برای این شهرستان بود که تاکنون دو مرحله آن شامل شبکه های 
پائین دستی به بهره برداری رسیده است و افتتاح سد نیز در نیمه اول سال جاری 

انجام خواهد شد .شهرستان 120 هزارنفری نکا در شرق مازندران واقع است.

مدیرکل ستاد بازآفرینی وزارت راه و شهر سازی: 

30درصد جمعیت شهری در سکونتگاه های 
غیر رسمی زندگی می کنند 

مدیرکل دفتر ستاد ملی بازآفرینی شهری وزارت راه و شهرسازی گفت: 30 درصد 
از جمعیت شهری کشور معادل 20میلیون نفر در سکونت گاه های غیررسمی و بافت 

های فرسوده زندگی می کنند. 
نریمان مصطفایی افزود: این افراد در بیش از 57 هزار هکتار از محلات نابسامان 
میانی، 21 هزار هکتار از عرصه های تاریخی مراکز شهرها و 48 هزار هکتار از سکونت 
گاه های غیر رسمی کشور ساکن هستند. وی ادامه داد: محدوده های وسیعی از 
شهرهای کشور با مشکلات پیچیده ای به ویژه فقر شهری و نبود ایمنی و بحران 

هویت، روبرو هستند. 
مصطفایی گفت: با روی کار آمدن دولت یازدهم نگرش دولت به مقوله بافت 
های فرسوده، نگرشی ویژه است که این مهم به خصوص در بافت های فرسوده 
شهری و مدارس به وضوح به چشم می خورد. وی درباره مسائل شهری و چالش 
های آن نیز اظهارکرد: دیگر مشکلات و چالش های شهرهای کشور به ویژه در 
بافت های فرسوده و سکونتگاه های غیررسمی بافت نامتعارف و نابسامان، سیمای 
زشت، ساکنان کم درآمد و کم توان، مشاغل نامطمئن، مستعد ناهنجاری و 

ناآرامی است. 
مدیرکل دفتر ستاد ملی بازآفرینی شهری پایدار وزارت راه و شهرسازی از وجود 
974 سکونتگاه غیر رسمی در کشور خبرداد و اضافه کرد: هم اکنون پیش بینی می 
شود که جمعیت سکونتگاه های غیر رسمی به حدود 11 تا 13 میلیون نفر برسد که 

شامل 20درصد جمعیت کشور می شود. 
مصطفایی اظهار کرد: در برنامه ششم توسعه کشور توجه بیشتری به سکونتگاه های 
غیر رسمی کشور شده است که بیشتر در کلان شهرها و مراکز استان ها با این مشکل 
مواجهیم. وی در مورد شناسایی تعداد روستاهای واقع در حریم شهرهای کشور گفت: 
هم اکنون سه هزار و 987روستا توسط وزارت کشور شناسایی شده است که برای این 

روستاها برنامه های ویژه در نظر گرفته شده است.
 مدیرکل دفتر ستاد ملی باز آفرینی شرکت عمران و بهسازی شهری ادامه داد: تا 
زمانی که روستاهای حاشیه شهرها تعیین تکلیف ومدیریت نشود جمعیت شهرها 
افزایش پیدا خواهند کرد. وی گفت: در 60 شهر کشور ساماندهی سکونتگاه های غیر 
رسمی عملیات اجرای آن شروع شده و برای اجرای این طرح ها نزدیک 23میلیارد 

ریال هزینه شده است. 
مصطفایی اظهار کرد: 200 طرح در 120محله با 108 شهر برنامه های آنها 
مشخص شده و به صورت وسیع عملیات اجرای آنها آغاز و اجرایی می شود. به 
گزارش ایرنا، سکونتگاه های غیر رسمی و حاشیه نشینی به نوعی پدیده های عمده 
ناپایدار کننده توسعه پایدار شهری است که به اصطلاح عامیانه حاشیه نشینی 

اطلاق می شود . 
این بافت ها بیشتر بافت هایی هستند که مهاجران روستایی و تهی دستان شهری را 
در خود جای دادند و بدون مجوز و خارج از برنامه ریزی رسمی و قانونی توسعه شهری 

در درون و یا خارج از محدوده قانونی شهر ها به وجود آمدند.

 بهبود وضعیت اقتصادی کشور و رفع چالش های 
این حوزه، نقطه مشترک بسیاری از شعارهای تبلیغاتی 
داوطلبان و جریان های سیاسی فعال در دوازدهمین 
انتخابات ریاست جمهوری است ، شعارهایی که اغلب از 
واقعیت فاصله گرفته و تنها با هدف فریب افکار عمومی 

مطرح می شوند. 
نامزدهای  اقتصادی  شعارهای  بر  کوتاه  مروری 
انتخابات ریاست جمهوری پیش رو، از این حکایت می 
کند که دغدغه بسیاری از افراد و گروه ها رسیدگی 
به چالش های اقتصادی کشور و حل مشکلات در 
این زمینه است. در این مسیر، بسیاری از داوطلبان 
ریاست جمهوری نه تنها بر تکرار شعارهای اقتصادی 
کارشناسی نشده و عوام فریبانه اصرار می ورزند بلکه 
تاکنون برنامه مدون و کارشناسی شده خود را برای 
حل مشکلات اقتصادی کشور ارایه نداده اند.به گفته 
شعارهای  از  زیادی  بخش  اقتصادی،  کارشناسان 
اقتصادی که اکنون مطرح می شود جنبه عوام فریبانه 
دارد و نامزدها باید از ارایه این دست شعارها خودداری 

کنند.
حجت الاسلام »غلامرضا مصباحی مقدم« عضو 
مجمع تشخیص مصلحت نظام و سخنگوی جامعه 
روحانیت مبارز در گفت وگو با پژوهشگر ایرنا نامزدهای 
انتخاباتی را به ارایه شعارهای اقتصادی کارشناسی شده 

و واقعی توصیه کرد.
)ع(  صادق  امام  دانشگاه  علمی  هیات  عضو  این 
شعارهای بی پایه و غیرکارشناسی چون افزایش مبلغ 
یارانه نقدی از طرف برخی جریان ها را از جنس 
پشتوانه  بدون  که  دانست  فریبانه  عوام  شعارهای 
علمی و تخصصی و تنها با هدف جلب رای اقشار 
کم درآمد، وعده داده می شوند.مصباحی مقدم که 
سابقه نمایندگی مجلس نهم را در کارنامه خود دارا 
است، اشتغال و تولید داخلی را از مهمترین چالش 
ارایه  لزوم  بر  و  برشمرد  ایران  اقتصاد  کنونی  های 
جریان  و  داوطلبان  طرف  از  ها  برنامه  و  راهکارها 
های سیاسی در انتخابات برای رفع این دو مشکل 
تاکید کرد.سخنگوی جامعه روحانیت مبارز افزون بر 
فعالیت های علمی - تحقیقاتی در دهه های گذشته، 
در حوزه اقتصادی اسلامی پژوهش کرده و تالیفاتی 

در این زمینه به چاپ رسانده است.
متن کامل گفت وگو با مصباحی مقدم به شرح زیر 

است:
صلاحیت  تایید  زمان  تا  هنوز  اگرچه   **
رسمی  شروع  و  جمهوری  ریاست  داوطلبان 
تبلیغات انتخاباتی زمان باقی است اما دیده می 
شود برخی داوطلبان و جریان های سیاسی فعال 
برای به دست گرفتن کرسی ریاست جمهوری، 
اقتصادی  مسائل  بر  را  خود  شعارهای  عمده 
این  از  زیادی  بخش  چرا  اند.  ساخته  استوار 

شعارها مربوط به حوزه اقتصاد است؟
به  بیشتر  داوطلبان  است  شده  باعث  که  آنچه 
سراغ مسائل اقتصادی بروند، اولویت یافتن مشکلات 
اقتصادی در جامعه نسبت به سایر حوزه ها است. 
در شرایط کنونی مساله معیشت مردم و بیکاری که 
جزو مسائل بزرگ و مهم نیز هستند، اهمیت بیشتری 
نسبت به سایر مشکلات دارند. تا زمانی که اولویت 
های اقتصادی مردم حل نشود، مسائل دیگر از درجه 
اهمیت کمتری برخوردار خواهند بود چرا که برخی 
مسائل اجتماعی نیز تحت تاثیر شرایط اقتصادی عمل 
می کنند. برای نمونه رشد طلاق، اعتیاد، افزایش سن 
ازدواج و بزهکاری معلول شرایط نامناسب اقتصادی 
است. بنابراین باید با علت مبارزه کرد تا معلول برطرف 

شود.
از طرف دیگر رهبر معظم انقلاب اسلامی نیز چند 
سال پیاپی است که مسائل اقتصادی را مطرح می 
سازند. تاکید ایشان بر مسائل اقتصادی از این حکایت 
دارد که علاوه بر مسوولان، عامه مردم نیز در جریان 

مسائل اقتصادی قرار بگیرند.
** نامزدهای ریاست جمهوری در شعارهای 
خود، باید کدام مولفه ها و اصول اخلاقی و علمی 
را به کارگیرند؟ آیا صرف ارائه شعارهایی مانند 

افزایش یارانه نقدی کافی است؟
خیر. اتفاقا این طور آدرس دادن ها مانند اینکه یارانه 
را افزایش خواهیم داد، آدرس غلط در اقتصاد است و 
به نظر من کسانی که چنین شعارهایی سر می دهند 
به دنبال فریب افکار عمومی اند. چر اکه زمانی می توان 
یارانه نقدی را افزایش داد که درآمد دولت افزایش یابد 
نه اینکه بدون نشان دادن راه حل افزایش درآمد دولت، 
تنها شعار داد و مردم فریبی کرد. افزایش یارانه بدون 
افزایش درآمد دولت و ملت اثری جز تورم و افزایش 
نقدینگی نخواهد داشت.این دست شعارهای اقتصادی، 

شعارهایی فریبنده اند که برای فریب افکار عمومی به 
ویژه توده های محروم جامعه به کاربرده می شوند. 
معتقدم شورای محترم نگهبان در برابر افراد و جریان 
هایی که شعارهای بی پایه و اساس را برای تبلیغ خود 
استفاده می کنند، اعلام عدم صلاحیت کند و اجازه 
ندهد چنین افرادی برای تبلیغات به میدان آیند زیرا 
اتخاذ تصمیم معقول در انتخابات را سلب کرده و از 

بین می برد.
** با وجود این، نامزدها و جریان های سیاسی 
در ارایه شعارهای خود به ویژه در حوزه اقتصاد، 

چه نکاتی را باید در نظرگیرند؟
شعارهای اقتصادی باید مدون، کارشناسی شده، 
براساس واقعیت های موجود و برنامه مند باشند. وعده 
های اقتصادی نباید به طور صرف در قالب شعار مطرح 
شوند. برای نمونه رشد تولید و اشتغالزایی مهمترین 
در  باید  بنابراین،  است.  ایران  اقتصاد  کنونی  لازمه 
شعارها به راهکارهای عملی و عینی چگونگی رشد 
این دو بخش در اقتصاد ایران بپردازیم. اگر معضلات 
اقتصادی در شعارها اینگونه تبیین و برنامه های مرتبط 
ارایه شوند، آن شعار قابل قبول خواهد بود و می توان 

گفت آن نامزد به دنبال حل اساسی مشکلات است.
پرداخت یارانه نقدی بهترین انتخاب و بهترین اقدام 
نیست، ما به جای دادن وعده پول به مردم بهتر است 
شغل دهیم. در این صورت، دست مردم برای کمک 
بود. تشخیص درست  نخواهد  به سوی دولت دراز 
ارایه  برای هر مشکل در  راه حل  ارایه  و  مشکلات 

شعارهای انتخاباتی مساله بسیار مهمی است.
** ارزیابی شما از اولویت های اقتصادی در 

شرایط کنونی چیست؟
در زمان حاضر همانگونه که رهبر انقلاب در سخنان 
نوروزی خود بیان کردند، مساله تولید و اشتغال است. 
ایران ظرفیت های بالقوه و فراوانی در زمینه افزایش 

تولید و اشتغالزایی دارا است.
** این ظرفیت ها از نگاه شما در چه بخش 
هایی از اقتصاد ایران نهفته است؟ چگونه می 
توان آن ها را در مسیر شکوفا شدن و رشد قرار 

داد؟
بزرگ  بسیار  ایران در بخش کشاورزی ظرفیت   
و نهفته ای دارد که در صورت بکارگیری آن بخش 
رفت.  خواهد  بین  از  غذایی  مواد  واردات  از  زیادی 
استفاده از ظرفیت بالقوه زمین و آب و مدیریت درست 
بهره برداری، غذای حدود 300 میلیون جمعیت را 
تامین خواهد کرد.توسعه صنعت کشاورزی نیاز به 
فناوری پیشرفته، ارز و سرمایه گذاری خارجی نخواهد 
داشت و زمینه جذب نیروی انسانی بالایی دارد. توسعه 
این بخش، تحول بزرگی در اقتصاد و کسب و کار ایجاد 
خواهد کرد.همچنین، در بخش انرژی نیز، ایران از 
ذخایر غنی و ارزشمندی برخوردار است که این بخش 
نیز در صورت بهره برداری درست، رشد اقتصادی را 
موجب خواهد شد. افزایش سرمایه گذاری در بخش 
اکتشاف، استخراج و پالایش نفت می تواند قیمت نفت 
ایران را از 40 دلار به 400 دلار افزایش دهد. پالایش 
نفت و گاز، افزون بر تولید ثروت، اشتغالزایی را نیز به 
همراه خواهد آورد. در برابر، مدیریت مصرف نیز از دیگر 
راهکارهای موجود در این زمینه است. حدود سه سال 
پیش حدود 500 میلیون متر مکعب گاز تولید می 
کردیم که تنها 24 میلیون مترمکعب آن صادر می شد 
و بقیه به مصرف داخلی می رسید. اکنون 730 میلیون 
مترمکعب تولید می کنیم و هنوز نیز همه آن را مصرف 
می کنیم. این اشتباه بزرگی است چراکه بهینه سازی 
و اصلاح الگوی مصرف می توان بخش زیادی از ذخایر 

نفت و گاز را صادر کرد. 

 توصیه مصباحی مقدم به نامزدهای انتخاباتی:

شعارهای اقتصادی کارشناسی شده  و واقعی ارایه کنید 

وزیر امور اقتصادی و دارایی :

بالاترین رشد اقتصادی منطقه را داریم
تعهدات  چه  اگر  کرد:  تاکید  دارایی  و  اقتصادی  امور  وزیر 
مذاکرات هسته ای به کندی در حال اجرا شدن بوده، اما به نظر 

می رسد تعهدات در یک مسیر مثبت در حال حرکت است. 
علی طیب نیا صبح پنج شنبه در دومین کنفرانس بین المللی 
فرصت های سرمایه گذاری لرستان با بیان اینکه لرستان نقش 
بی نظیری در دفاع از ارزش ها، آرمان ها، شرافت و عزت ایران 
اسلامی داشته است اظهار داشت: امسال سال »اقتصاد مقاومتی، 
تولید و اشتغال« است و سیاست های ابلاغی اقتصاد مقاومتی بر 
مبنای درک و شناخت عمیق از مشکلات، چالش ها و آسیب 
های اقتصاد ایران طراحی شده و هدف آن این است که ضمن 
اصلاحات ساختاری زمینه را برای دستیابی به رشد اقتصادی 

متمرکز و پایدار فراهم کند.
وی با بیان اینکه این رشد باید بتواند عزت، کرامت و سربلندی 
ملت ایران را به دنبال داشته باشد گفت: بدون رشد اقتصادی 
مستمر و بالا و بدون ارتقای توان تولید کشور امکان تامین 
معیشت مناسب، تامین کرامت و عزت برای مردم ما وجود ندارد.

بدون رشد  اینکه  بر  تاکید  با  دارایی  و  اقتصادی  امور  وزیر 
اقتصادی با فقر و نابرابری نمی توان مقابله کرد و بدون رشد 
اقتصادی و بدون تولید رشد یابنده، نمی تواند از جایگاه مناسبی 
در عرصه بین المللی برخوردار بود گفت: در سیاست های ابلاغی 
اقتصاد مقاومتی دست یابی به رشد اقتصادی مستمر و پایدار به 

عنوان اولویت راهبردی برای نظام ایران انتخاب شده است.
طیب نیا با بیان اینکه از طریق این رشد می توان عدالت را 
حاکم کرد و رشد پایدار می تواند اشتغال مولد را برای جوانان 
جویای کار کشور فراهم کند افزود: رشد اقتصادی باید درون زا 

باشد و از همه قابلیت ها و فرصت های موجود بهره بگیرد.
وی با تاکید بر اینکه کشور ما کشور ثروتمندی است چه به 
لحاظ برخورداری از منابع طبیعی و چه نیروی انسانی و سرمایه 
اجتماعی افزود: مهم ترین سرمایه کشور نیروی انسانی آن است 
که این استان یکی از نمونه های بسیار مناسب از این جهت است.

اقتصاد مقاومتی یک اقتصاد بسته نیست
وزیر امور اقتصادی و دارایی با تاکید بر اینکه رشد اقتصادی 
در عین اینکه درون زا است برون گرا هم هست گفت: اقتصاد 
مقاومتی یک اقتصاد بسته نیست و سعی می کند از فرصت های 
موجود در عرصه بین الملل بیشترین بهره را برای رفاه بیشتر 

مردم داشته باشد.
طیب نیا ادامه داد: از طریق تعاملات خارجی می توان سرمایه 
لازم و دانش فنی را برای تولید بهتر و بهره ور تر فراهم کرد و 
از طریق این تعاملات می توان بازار صادراتی مناسب را برای 

تولیدات رقابت پذیر کشور فراهم کرد.
وی در ادامه سخنان خود با بیان اینکه ایران در دوران تحریم 
توانست در حوزه علوم و فنون به پیشرفت های قابل ملاحظه 
ای دست یابد گفت: این رشد عدالت محور است و منافع آن 
در جامعه در حوزه جغرافیای سرزمین و بین آحاد مردم به طور 

متوازن توزیع می شود.
وزیر اقتصاد و دارایی با بیان اینکه ارزیابی از گذشته فرایند رشد 
اقتصادی نشان می دهد که با وضعیت مطلوب فاصله داشتیم 
گفت: برخورداری از درآمدهای سرشار نفتی و وابستگی به این 
درآمدها شکل گیری یک اقتصاد دولتی بر مبنای درآمدهای 
نفتی و تزریق آن در بودجه، به اقتصادی انجامیده که نتیجه آن 

رشد منبع محور نه بهره وری محور بوده است.

طیب نیا با تاکید بر اینکه اقتصاد ایران در افق آینده و چشم 
انداز اقتصادی است مردمی، که بر مبنای سرمایه گذاری های 
بخش خصوصی و با حداقل مداخله دولت اداره می شود گفت: در 

آینده اقتصاد بودجه دولت از طریق اخذ مالیات تامین می شود.
وی با بیان اینکه نفت یک ثروت خدادای است و منطقی نیست 
این ثروت را بفروشیم و صرف هزینه های جاری کنیم گفت: در 
سایتس های اقتصادی درآمدهای نفتی با یک سهم فزآینده در 
صندوق توسعه ملی سرمایه گذاری می شود و از این منابع برای 

سرمایه گذاری در بخش خصوصی استنفاده می شود.
پیشینه مزمن اقتصادی کشور را به یاد بیاوریم

وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیان اینکه وقتی تولید فوران کند 
دولت هم می تواند سهم خود را برداشت کند گفت: این سیاست 
ها که بر مبنای دانش روز، دستاوردهای کشورهای موفق جهان و 
بر مبنای آسیب شناسی از اقتصاد ایران برنامه ریزی شده مبنای 

تنظیم برنامه های توسعه ای از جمله برنامه ششم بوده است.
طیب نیا با بیان اینکه طبیعی است که دستیابی به این رشد 
اقتصادی مستمر و پایدار نیازمند سرمایه گذاری است گفت: این 
سرمایه گذاری امکان تقسیم کار و تخصصی کردن فرآیند تولید و 
ارتقا بهره وری را امکان پذیر می کند و امکان جذب دانش فنی و 

تکنولوژی های برتر را در فرآیند تولید فراهم می کند.
وی با اشاره به اینکه سرمایه گذاری و ایجاد فضای مناسب 
برای سرمایه گذاری جزو اولویت های راهبردی است که دولت 
دنبال می کند و تمام تلاش ما طی سال های گذشته و در برنامه 
ششم این خواهد بود که پیش نیازها و لوازم سرمایه گذاری مولد 
را فراهم کنیم گفت: امروز از تورم دو رقمی به تورم تک رقمی 
رسیدیم و بسیارند کشورهای جهان، که تورم تک رقمی دارند و 
داشتن تورم تک رقمی فی نفسه اهمیت چندانی ندارد اما اهمیت 
موضوع وقتی فهمیده می شود که به یاد بیاوریم پیشینه مزمن 
تورم در اقتصاد و شرایط ویژه ای که در سال های اخیر داشته ایم.

بالاترین رشد اقتصادی منطقه را داریم
وزیر امور اقتصادی و دارایی با تاکید بر اینکه وقتی تحریم ها 

تحمیل شد برداشت این بود که اقتصاد ایران در هم شکسته می 
شود و وابستگی ایران به درآمدهای نفتی افزایش، وابستگی به 
کالاهای وارداتی افزایش، شاهدحاکم شدن تورم افسار گسیخته و 
... خواهیم بود گفت: علی رغم تحریم های گسترده تورم را مهار 

کردیم و اقتصاد ایران را به رشد اقتصادی مثبت رساندیم.
طیب نیا با بیان اینکه ما اگر به تورم پرداختیم و روی ثبات 
اقتصاد هدف گذاری کردیم به این دلیل بود که ثبات اقتصاد 
کلان را شرط لازم برای رشد اقتصادی می دانیم گفت: دولت 
هرگز از مقوله رشد غافل نبود و اقتصاد سال 91  که با رشد 
منفی 6.8 مواجه شده بود و با تکانه کاهش شدید قیمت نفت هم 
مواجه شد در 9 ماهه اول سال 95 رشد 11.6 درصدی را تجربه 

کرده و این یعنی بالاترین رشد اقتصادی در تمام منطقه.
وی با بیان اینکه تنها مقطعی است امروز، که علی رغم تداوم 
تحریم ها شاهد شدید ترین تکانه کاهش قیمت نفت هستیم، اما 
تورم کماکان نزولی و رشد اقتصادی افزایش یافته و سهم نفت از 
بودجه دولت کاهش یافت و کل درآمد کشور در سال 95 از محل 
فروش نفت 73 هزار میلیارد بود و درآمد امور مالیاتی 113 هزار 

میلیارد بوده که 50 درصد فزونی یافته است.
به دنبال افزایش بی رویه مالیات نیستم

وزیر اقتصاد و دارایی با بیان اینکه من به دنبال افزایش بی رویه 
مالیات نیستم و باورم این است مالیات ها عموما مضر هستند اما 
در عین حال کم زیان ترین شیوه تامین مالی دولت هستند گفت: 
کاهش وابستگی به نفت را باید به فال نیک بگیریم اما مالیاتی 
که با یک سیستم نوین گرفته شود و مالیاتی که عادلانه باشد 
و کمترین هزینه را بر فعالان تحمیل کند و در شیوه های خود 

اصلاحات لازم را انجام بدهد.
طیب نیا با اشاره به اینکه در یک مرحله جدی در اصلاح نظام 
مالیاتی کشور هستیم، اصلاحاتی که در آینده آثار آن را خواهید 
دید و مبتنی بر اطلاعات و بر اساس فناوری نوین گرفته می شود 
و رابطه مودی و ماموران مالیاتی قطع می شود گفت: توانسته 
ایم سهم نفت در بودجه را به شدت کاهش دادهیم و  دو سال 

است تراز تجاری غیرنفتی کشور مثبت شده و توانسته ایم از 
طریق صادرات غیرنفتی نیاز مالی خود را برای واردات کشور 

تامین کنیم.
وی با بیان اینکه امروز قدم های موثری در حوزه ثبات اقتصادی 
برداشته ایم افزود: در سال 91 و 92 درآمد ملی ما 20 درصد 
کاهش یافت و به دنبال آن 5 سال نتوانستیم روی روند رشد 

حرکت کنیم.
بهبود محیط کسب و کار از نیازهای اصلی سرمایه گذاری است

وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیان اینکه هدف رشد 8 درصدی 
اقتصاد را در برنامه ششم پیش بینی و هدفگذاری کرده ایم گفت: 

این آمادگی را داریم که اگر ضعف هایی هست اصلاح کنیم.
طیب نیا با بیان اینکه بهبود محیط کسب و کار از نیازهای 
اصلی سرمایه گذاری است و محیط کسب و کار اگر مناسب 
نباشد هزینه هایی را بر سرمایه داران تحمیل می کند که از حوزه 
اراده آنها خارج است افزود: همچنین یک فعال اقتصادی می تواند 
روی برخی از هزینه ها اعمال مدیریت کند، اولویت یک کشور 
بهبود محیط کسب و کار است و در سطح بالای کشور از رهبری، 
رئیس جمهور و دولت و وزارت امور اقتصادی بهبود محیط کسب 
و کار را یک اولویت جدی می دانیم و از همه توان خود برای 

بهبود شرایط استفاده می کنیم.
وی با تاکید بر اینکه من خوشبینم و امیدوارم با مجموعه 
اصلاحات و برنامه ها شاهد شرایط مناسب تری در محیط کسب 
و کار باشیم گفت: زمینه تعاملات مثبت و سازنده با نهادهای بین 
المللی فراهم شده است و روابط بسیار مثبتی با نهادهای مالی و 

تخصصی داریم.
تعهدات در مذاکرات هسته ای به کندی اجرا می شود

وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیان اینکه مذاکرات هسته ای 
و ایفای کامل تعهدات ایران به دنیا نشان داد ایران به هیچ وجه 
حق و قصدی برای بهره برداری از انرژی هسته ای جز مقاصد 
صلح آمیز ندارد گفت: اگر چه این تعهدات به کندی در حال اجرا 
شدن است اما به نظر می رسد تعهدات در یک مسیر مثبت در 

حال حرکت است.
طیب نیا گفت: در سال گذشته جلب سرمایه های خارجی 
و سرمایه گذاری مستقیم خارجی به 12 میلیارد دلار رسید 
که البته برنامه ریزی 7 میلیارد دلار داشتیم اما در عمل به 12 

رسیدیم و امیدوارم در سال 96 این رقم افزایش یابد.
وی با بیان اینکه کمتر کشوری در دنیا پیدا می شود که نرخ 
بازدهی 30 تا 40 درصدی مشابه ایران داشته باشد، گفت: مردم 
در انتخابات شرکت و کاندیدای خود را انتخاب می کنند و افردا 
با گرایش های مختلف برگزیده می شود و این امر نشانه آزادی 

است.
وزیر اقتصاد و دارایی با بین اینکه میزان مشارکت مردم در 
ایران  افزود: در  با هیچ کشوری قابل مقایسه است  انتخابات 
مردم داوطلبانه در انتخابات شرکت می کنند و این یک سرمایه 

اجتماعی بسیار ارزشمنداست.
طیب نیا با بیان اینکه تا امروز بیش از50 میلیارد دلار توافق نامه 
برای تامین مالی خارجی با کشورها و موسسات مالی بزرگ امضا 
کرده ایم گفت: قراردادهای تامین مالی عموما بسته شده و در 
حال مذاکره در خصوص قراردادهای تجاری هستیم و هم اکنون 
نیز در آستانه امضای قراردادهای تجاری با کشورهای بزرگ 

اروپایی و آسیاس جنوب شرقی هستیم.

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی و مشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330001023308 شماره  1-رای 
1393114430001000388 آقای علی کاویانی منفرد فرزند ابوالفضل در ششدانگ 
یکباب ساختمان به مساحت 2170/60 مترمربع پلاک شماره 535 فرعی از 1 اصلی 
واقع در قم بخش 4 حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی.

)م الف 462(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی 
داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره 
ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم 
اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم 
و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس 

قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1396/2/2 تاریخ انتشار دوم: 1396/2/17
محمدرضا ادیبان- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم
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طاهری: 

هنوز با هیچ بازیکنی به توافق نرسیده ایم
سرپرست باشگاه پرسپولیس می گوید از ابتدا هم قرار نبود هانی در جشن قهرمانی 

پرسپولیس جام را بالای سر ببرد.
علی اکبر طاهری درباره برگزاری مراسم جشن قهرمانی پرسپولیس اظهار کرد: فکر 
می کنم جشن خوبی برگزار شد و در ابتدای مراسم، همه چیز روی نظم خاصی پیش 
رفت اما هرچه به لحظات پایانی مراسم می رسیدیم و پس از اینکه جام اهدا شد، کمی 
در اطراف زمین شلوغ و افراد غیر مسئول حضور یافتند که همین مسئله کار قشنگ 

ابتدای برنامه را خراب کرد.
طاهری در ادامه درباره انتقادی که به حضور نیافتن هانی نوروزی فرزند مرحوم 
هادی نوروزی مطرح می شد هم گفت: درباره این موضوع هم باید توضیح کاملی ارائه 
بدهم. صبح روز بازی مهدی طارمی پیش من آمد و گفت هانی نوروزی به هتل آمده 
و می خواهد با ما به ورزشگاه بیاید. من به او گفتم شما تمرکزتان روی بازی باشد من 
آقای علیپور، مدیر داخلی باشگاه را مامور کردم تا هانی نوروزی را به ورزشگاه بیاورد. 
در ادامه عمو و پدربزرگ هانی هم آمدند که من به آن ها گفتم نمی توانیم هانی را به 
کنار زمین ببریم تا جام را بالای سر ببرد. طبق قوانین سامان لیگ فقط کسانی که 
آی دی کارت داشتند می توانستند به کنار زمین بروند. بنابراین قرار ما این شد تا مدیر 
داخلی باشگاه هانی را به همراه پدربزرگ و عمویش به ورزشگاه بیاورد و در قسمت 
CIP ورزشگاه استقرار یابند تا پس از اینکه جام اهدا شد و مراسم تشریفات برگزار شد 

به داخل زمین بیاید و همراه با سایرین جشن قهرمانی بگیرد.
وی افزود: اما متاسفانه این اتفاق رخ نداد یعنی هانی نوروزی در جایگاه CIP حضور 
داشت و پس از اینکه جام اهدا شد و قصد داشت به کنار زمین بیاید و با بازیکنان در 
جشن قهرمانی شرکت کند، ماموران یگان ویژه اجازه حضور او را ندادند. البته اواخر 
مراسم او توانست به همراه عمویش به کنار زمین بیاید اما پدربزرگش به خاطر اینکه 

جام اهدا شده بود ناراحت شد و دست کودک را گرفت تا از ورزشگاه برود.
سرپرست باشگاه پرسپولیس ادامه داد: من هم در داخل زمین بودم و از این ماجراها 
اطلاعی نداشتم. پس از اینکه این اتفاق رخ داد، از موضوع مطلع شدم. به هر حال 
ما پس از اینکه تیم به تهران بازگردد، مراسم شکیلی را برای جشن قهرمانی برگزار 
می کنیم و در آن مراسم از خانواده نوروزی هم دلجویی خواهیم کرد. این مسئله یک 
سوء تفاهم بود و ما از قبل طوری برنامه ریزی کرده بودیم که هانی در جشن قهرمانی 

شرکت کند اما از همان ابتدا هم قرار نبود که هانی نوروزی جام را بالای سر ببرد.
او در ادامه درباره اینکه آیا طلب های هادی نوروزی به خانواده اش پرداخت شده 
است یا نه گفت: بخش اعظمی از مطالبات این بازیکن پرداخت شده اما بخش کمی 

مانده که به زودی پرداخت خواهد شد.
طاهری همچنین درباره اینکه چرا جشن قهرمانی پرسپولیس را این باشگاه برگزار 
نکرد گفت: ما مسئول برگزاری مراسم نبودیم و از همان ابتدا قرار بود سازمان لیگ 
مراسم را برگزار کند به همین خاطر به هیچ عنوان حراست ورزشگاه در دست ما نبود.

سرپرست باشگاه پرسپولیس درباره صحبت های ترکاشوند مبنی بر اینکه این 
باشگاه با 4 بازیکن برای فصل بعد به توافق رسیده، گفت: هنوز حضور هیچ بازیکنی 
برای فصل بعد قطعی نشده است. منتظریم تیم از عمان برگردد تا پس از جلسه با 

کادر فنی این موارد را هماهنگ کنیم.
وی در پایان درباره اینکه آیا قرار است بازیکنان پرسپولیس در صورت پیروزی برابر 

الهلال پاداشی دریافت کنند گفت: طبق قرار قبلی مان عمل خواهیم کرد.

چپ دست ها بلای جان تیم صبا
صبای قم با وجود نمایش خوبی که در دو بازی متوالی ارائه کرد با دو پنالتی ناشیانه 

دروازه اش باز شد.
 صبای قم روند رو به رشدی در نیم فصل دوم داشته و بعد از برد هفته بیست و 
ششم مقابل تراکتورسازی، امیدوار بود در دیدار بعد با استقلال تهران هم نتیجه بگیرد 
و فاصله اش از پایین جدول را بیشتر کند اما ارسال امید ابراهیمی از میانه زمین که 
موقعیت خطرناک هم نبود را حنیف عمران زاده با دست مخالف زد تا تیم علیرضا 
منصوریان از روی نقطه پنالتی به گل برسد و در نهایت این دیدار را با یک اختلاف 

برنده شود.
اما روز پنجشنبه هم اتفاقی مشابه برای صبا رخ داد و باز هم تیم صمد مرفاوی از این 
داستان ضربه خورد؛ صبا در دیداری که حداقل به دنبال نباختن در ورزشگاه خانگی 
بود، در دقیقه 39 روی اشتباه میرهانی هاشمی، دیگر مدافع میانی خود که دقیقا 
مشابه حرکت عمران زاده در بازی با استقلال را تکرار کرد، یک گل پنالتی از سپاهان 

خورد تا با همین تک گل بازنده شود.
صبا برای دومین بازی متوالی و با وجود اینکه نمایش خوبی داشته روی اشتباهات 
فردی و دریافت پنالتی شکست خورده که مطمئنا اگر مرفاوی تدبیری برای این 
مسئله نداشته باشد در دیدارهای آینده به مشکل خواهد خورد و شاید بقای شان در 

لیگ برتر به خطر بیافتد.

ورزشی

سیاه جامگان 1 پیکان 2:

 ششمن دبل منشا در لیگ
تیم فوتبال سیاه جامگان که با دو گل منشا از حریف خود عقب افتاده بود با گل 

دقایق پایانی ملکیان به بازگشت امیدوار شده بود، اما در نهایت راه به جایی نبرد.
 تیم سیاه جامگان در شرایطی به این دیدار وارد شده بود که امیدوار بود با برتری در 
این دیدار و توقف یا شکست صبای قم، جای این تیم را در جدول رده بندی مسابقات 
بگیرد، اما با وجود شکست تیم صبا در خانه مقابل سپاهان شاگردان میثاقیان نتوانستند 
در خانه مقابل پیکان به پیروزی برسند و کماکان با همان شرایط قبلی به رقابت خود 
با صبای قم ادامه خواهند داد. اولین گل این دیدار را گادوین منشا در دقایق پایانی 
نیمه اول به ثمر رساند و خودش باز هم در دقایق پایانی نیمه دوم )80( موفق به ثبت 
ششمین دبل خود در لیگ شانزدهم شد؛ در ادامه شاگردان میثاقیان که در بازی امروز 
از حمایت هواداران خودی هم برخوردار بودند و چیزی برای از دست دادن نداشتند 
به حملات پیاپی روی آوردند و روی یک ضربه ایستگاهی در دقیقه 86 و ضربه پیام 
ملکیان موفق به ثبت اولین گل خود شدند؛ اما این گل برای رهایی از شکست کافی 
نبود تا سیاه جامگان با 24 امتیاز همچنان در دو بازی آینده مقابل ماشین سازی و 
پرسپولیس در رقابت با صبای قم برای بقا بجنگد. در سوی مقابل اما تیم پیکان با یک 
پیروزی خوب مشهد را ترک کرد تا 38 امتیازی شود و پس از دو نماینده شهر اصفهان 
و در فاصله 4 امتیازی با آنها برای کسب رتبه چهارم جدول رده بندی و احتمال حضور 

در آسیا تلاش کند.

فولاد 1 - اس.خوزستان 3؛

 دربی اهواز به سود سیروس
استقلال خوزستان موفق شد در یک نمایش برتر برابر فولاد خوزستان با نتیجه 

3-1 به برتری رسید.
استقلال خوزستان وفولاد در حالی به مصاف هم رفتند که تقریبا تعداد مساوی 
تماشاگر برای دو تیم به ورزشگاه آمده بود، بازی در نیمه اول با حمله فولادی ها شروع 

شد و در ادامه ضدحمله استقلال خوزستان نیز منجر به گل نشد.
حملات نصفه و نیمه دو تیم ادامه داشت تا حرکت حسن بیت سعید از سمت راست 
و پاس او به مومنی و حرکت عالی مومنی یک گل فوق العاده برای استقلال خوزستان 

را به ارمغان آورد.
فولادی ها در ادامه نبض بازی را در دست گرفتند اما نتوانستند گلی را بزنند، 
استقلالی های خوزستان نیز در ضدحمله خطرناک نشان دادند اما هیچکدام از توپ 

های آنها نیز گل نشد.
در نیمه دوم نیز فولاد سعی کرد با حملات متعدد بازی را به تساوی بکشاند اما در 
ادامه این استقلال خوزستان بود که توسط نانگ روی پاس ارش افشین دومین گل 

بازی را زد، او پیش از این با لباس فولاد در دربی گلزنی کرده بود.
هنوز چندی از گل دوم آبی های اهواز نگذشته بود که حرکت از سمت راست 
مجتبی نجاریان و پاس او را ساسان به گل تبدیل کرد تا به صدر جدول گلزنان بازگردد.

فولاد پس از این گل روحیه اش دوچندان شد اما در اواخر بازی پاس عقیل کعبی ، 
حرکت و ضربه عالی بیت سعید آب پاکی را بر تن فولاد ریخت.

در ادامه فولادی ها توان کافی برای گل بعدی را نداشتد تا در نهایت استقلال 
خوزستان با نتیجه 3-1 از بازی پیروز بیرون بیاید.

صبا 0- سپاهان 1؛

 اصفهان مدعی کسب سهمیه
سپاهان با تک گل مسعود حسن زاده در دقیقه 40 از روی نقطه پنالتی موفق به 

شکست صبای قم شد.
یکی از حساس ترین دیدارهای هفته بیست و هشتم لیگ برتر در حالی بین صبای 
قم و سپاهان برگزار می شد که دو تیم از دو حیث متفاوت به امتیازات بازی نیاز داشتند. 
صبا برای در امان ماندن از منطقه سقوط و سپاهان برای قرار گرفتن در رتبه چهارم 
تلاش می کردند و همین موضوع اهمیت بازی را دو چندان کرده بود. در آغاز بازی دو 
تیم بیشتر به ارزیابی یکدیگر پرداختند و در ادامه رفته رفته سپاهان بازی را در دست 
گرفت تا پس از یکی، دو موقعیت جدی در دقیقه 40 صاحب یک ضربه پنالتی شود 
و این مسعود حسن زاده باشد که زردپوشان را قبل از پایان نیمه نخست پیش بیندازد.

در نیمه دوم صبا برای به ثمر رساندن گل تساوی بالاتر بازی می کرد و این فضا را 
برای مهاجمان سپاهان فراهم می کرد تا گل دوم را هم به ثمر برسانند. صبا البته بسیار 
پر اشتباه بازی کرد و سپاهانی ها در کنترل بازی کار سختی نداشتند، شاگردان کرانچار 
در نیمه دوم این فرصت را داشتند که از فرصت استفاده کنند و تفاضل گل خود را 
بالا ببرند اما در نهایت تک گل نیمه نخست تعیین کننده بود و سپاهان با همان گل 

پیروز میدان شد.  

ذوب  آهن 2 - ماشین سازی 1؛

 امضای حکم سقوط ماشین سازی
شاگردان فرهاد کاظمی که به دنبال کورسوی امید خود برای بقا در لیگ بودند 

دست خالی فولاد شهر را ترک کردند.
ماشین سازی در دقایق ابتدایی بازی صاحب توپ و میدان بود اما نتوانست موقعیت 
های جدی خلق کند. با گذشت دقایقی از بازی ذوب آهن صاحب میدان شد و به گل 
برتری خود نیز رسید. پس از گل ذوبی ها در دقیقه 27، هر دو تیم احتیاط را کنار 
گذاشتند و بازی بهتری را به نمایش گذاشتند اما حاصل این فوتبال تنها چند موقعیت 

گلزنی بود تا نیمه اول با نتیجه یک بر صفر به پایان برسد.
ذوب آهن در نیمه دوم نیز بازی را بهتر از حریف خود آغاز کرد و دقیقه 50 به گل 
دوم خود رسید اما بعد از این گل ماشین سازی تیم برتر زمین بود و موقعیت های 
زیادی را خلق کرد که تنها در یک صحنه موفق به باز کردن دروازه مظاهری شد تا در 

نهایت ماشین سازی در این بازی شکست بخورد.

گسترش فولاد 0- نفت 0؛ 

آخرین شانس چهارمی هدررفت
گسترش فولاد و نفت تهران در بازی که می توانستند آخرین شانس خود را برای 
رسیدن به رده چهارم را امتحان کنند، به تساوی بدون گل رسیدند. گسترش فولاد بعد 
از کسب دو امتیاز از 3 بازی گذشته امید زیادی داشت تا نفت تهران را ببرد و از شرایط 
کنونی خارج شود اما به این هدف نرسید. نفت تهران نیز که با احتیاط بیشتری نسبت 

به گسترش بازی می کرد، به نظر می رسید به تساوی راضی است.

سایپا 0 صنعت نفت 2؛ 

نارنجی در منطقه قرمز!
شاگردان فیروز کریمی که در سه بازی گذشته ، رنگ باخت را ندیده بودند، در این 
بازی نیز موفق به پیروزی شدند تا به دو پیروزی و دو تساوی در چهار بازی اخیر دست 

پیدا کنند و روند بدون باخت ماندن خود را ادامه دهند.        
 صنعت نفتی ها در بازی های اخیر موفق شده بودند امتیازات خوبی جمع کنند تا 
در بازی هفته بیست و هشتم نیز در تهران با پیروزی به کار خود پایان دهند. آنها در 

این بازی دو بار دروازه حریف خود را باز کردند.

جدال نفس گیر آقای گلی؛ 

طارمی حق سقوط ندارد
مهدی طارمی با گل خود برابر پدیده توانست تعداد گل های خود در لیگ شانزدهم 

را به عدد شانزده برساند.       
حضور در صدر جدول گلزنان بیش از 24 ساعت طول نکشید و با گلزنی ساسان 
انصاری، مهاجم بوشهری سرخ پوشان بار دیگر شریکی را برای کسب آقای گلی در کنار 
خود دید. اکنون طارمی تنها دو دیدار فرصت دارد تا بتواند از رقیب خود پیشی بگیرد 
و در این راه فرصت نرمش و زمین خوردن نخواهد داشت. مهاجم بوشهری پرسپولیس 
امیدوار است با کمک سروش رفیعی و حسین ماهینی بتواند جنگ جنوبی آقای گل ها 
را از ساسان انصاری برده و این جدال را به سود خود به پایان برساند تا علاوه بر قهرمانی، 
در کسب عنوان فردی هم در لیگ شانزدهم صاحب افتخار شود. هم چنین کسب 
عنوان آقای گلی می تواند طارمی را پس از عنایتی به دومین فوتبالیست ایرانی تبدیل 
کند که توانسته در دو فصل پیاپی به این مهم دست پیدا کند. رضا عنایتی در فصل 
چهارم و پنجم لیگ برتر توانسته بود عنوان آقای گلی را کسب نماید. علاوه بر این ها 
طارمی در رقابت های لیگ قهرمانان آسیا گلزن ترین بازیکنان ایرانی این مسابقات نام 
دارد و امیدوار است با گلزنی برابر الهلال خود را به جدول گلزنان این رقابت ها نیز نزدیک 
کرده و مقدمات صعود تیمش را نیز فراهم کند. به هر روی برای آنکه فصل طارمی بیش 
از پیش خاطره انگیز شود کسب عنوان آقای گلی و صعود در رقابت های آسیایی بسیار 

مهم است و این مهاجم ملی پوش فرصت سقوط و نرمش را هرگز نخواهد داشت.

تغییر نظر لحظه ای شورا و کادر فنی در مورد عبدولی

کشتی گیر سالاری افسانه نیست!

اضافه شدن نام سعید عبدولی دارنده مدال برنز المپیک 
2016 به لیست نفرات اعزامی کشتی فرنگی به رقابت های 
قهرمانی آسیا، آن هم در شرایطی که وی بدلیل عدم 
حضور در اردوی تیم ملی و شرط گذاشتن برای کادر فنی 
در لیست نفرات اعزامی قرار نداشت، نشان داد هنوز دوران 

کشتی گیر سالاری در ایران به پایان نرسیده است.
 28 فروردین ماه و پس از جلسه شورای فنی، ترکیب 
تیم ملی کشتی فرنگی برای حضور در رقابت های قهرمانی 

آسیا و بازی های همبستگی اسلامی اعلام شد.
نکته عجیب در این بین انتخاب نشدن سعید عبدولی 
دارنده مدال برنز المپیک 2016 و فرنگی کار وزن 75 
بود. این 2 رویداد مهم  ه  ب م  اعزا برای  ایران  کیلوگرم 
با تصمیم علی اشکانی سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی 
و البته تایید ریش سفیدان کشتی فرنگی در شورای 
فنی،نام پژمان پشتام جوان برای حضور در رقابت های 
قهرمانی آسیا و رسول گرمسیری برای اعزام به بازی های 

همبستگی اسلامی در ترکیب تیم ملی قرار گرفت.
پس از اعلام لیست نفرات اعزامی به این 2 رویداد، فرهاد 
اسماعیل نژاد دستیار علی اشکانی در تیم ملی در گفتگو با 
ایسنا،درباره علت حضور نداشتن سعید عبدولی در لیست 
نفرات اعزامی به رقابت های قهرمانی آسیا و بازی های 

همبستگی اسلامی اظهار کرد" عبدولی اعلام کرده بود 
تنها حاضر است در بازی های همبستگی اسلامی کشتی 
بگیرد آن هم به شرطی که در تمرینات تیم   ملی حاضر 
نشود که این موضوع با مخالفت اشکانی مواجه شد و نام 

وی از بین نفرات اعزامی خط خورد"
اگر چه با توجه به قانون جدید اتحادیه جهانی کشتی 
در سیدبندی 4 نفر نخست اوزان مختلف برای حضور در 
رقابت های جهانی فرانسه،عبدولی تنها فرنگی کار ایران 
بود که به لطف برنز المپیک در بین 4 نفر برتر وزن 
75 کیلوگرم جهان در این سیدبندی قرار داشت و عدم 
حضورش در رقابت های قهرمانی آسیا می توانست جایگاه 
وی را به خطر بیندازد،اما نکته مهم و خوشحال کننده این 
تصمیم علی اشکانی،اجرای قانون و عدالت و پایان عصر 

کشتی گیر سالاری در تیم ملی بود.
برخی از اعضای شورای فنی نیز بلافاصله در گفتگو با 
خبرگزاری های مختلف از این تصمیم اشکانی حمایت 
تکلیف  تعیین  و  کشیدن  ز  ا ن دوران  کردند  تاکید  و 

کشتی گیران برای کادر فنی گذشته است.
اما عمر این اتفاق خوشایند فقط چند دقیقه بود چرا 
که سرمربی تیم ملی بلافاصله در مصاحبه با سایت روابط 
عمومی فدراسیون کشتی،اعلام کرد" سعید عبدولی به 

اردو دعوت شده و نام وی نیز در لیست نفرات اعزامی به 
رقابت های قهرمانی آسیا قرار گرفت البته به این شرط که 
وی در مدت زمان باقیمانده تا این رقابت ها تمریناتش را 
به خوبی پشت سر بگذارد و از آمادگی مطلوبی برخوردار 

باشد!"
اعضای شورای فنی نیز مخالفتی در قبال این تصمیم 
اشکانی نداشتند تا باز هم شاهد تناقض در گفتار و رفتار 

این شورا و کادر فنی باشیم.
جدا از اینکه این اقدام می تواند تاثیر مخربی بر روحیه 
و انگیزه پژمان پشتام کشتی گیر جوان و با آتیه ایران که 
بدون حاشیه در همه اردوها حضور داشته و عرق ریخته 
داشته باشد، واقعا چرا و با کدام منطق و استدلال دست 
اندرکاران کشتی فرنگی ایران به این نتیجه رسیدند که 
اجرای عدالت و قانون را قربانی کشتی گیر سالاری در تیم 
ملی کنند؟ مگر نه اینکه طی سال های گذشته مهمترین 
انتقاد اعضای شورای فنی این بوده که چرا نام ها در کشتی 
فرنگی ایران بزرگی می کنند و به جوانان آنچنان که باید 
بها داده نمی شود؟ بدون شک هیچ کس نمی تواند منکر 
شایستگی  و جنگندگی سعید عبدولی و افتخارآفرینی های 
او برای کشتی فرنگی ایران طی سال های گذشته شود، اما 
این کشتی گیر پس از المپیک 2016 ریو چند ماهی را 
استراحت کرد و تنها 20 روز مانده به جام جهانی آبادان 
که اواخر اسفند ماه برگزار شد، بالاخره در اردوی تیم ملی 
آفتابی شد و کادر فنی نیز با این بهانه که عنوان داران 
جهانی و المپیک به جام جهانی می آیند،این کشتی گیر 
را عازم این رقابت ها کرد که در نهایت نیز عبدولی مقابل 
رومن ولاسوف روس شاخص ترین چهره جام جهانی 
شکست خورد و باز هم نمایشی کسل کننده از اعتراضات 
همیشگی به قضاوت داوران داشت!  همانطور که جوانان 
آینده دار و بی ادعای کشتی فرنگی ایران در جام جهانی 
حتی تا پای برد تیم پرمهره روسیه نیز پیش رفتند، باز 
هم می توانند افتخاری دیگر اینبار در قاره کهن بیافرینند، 
به شرط اینکه شاهد قانونمندی و مبارزه با کشتی گیر 

سالاری از سوی شورای فنی و سرمربی تیم ملی باشیم.
هر چند اخیرا نیز شاهد بند و تبصره های شورای فنی 
برای گنجاندن نام برخی فرنگی کاران در تیم ملی بودیم، 
اما اقدام اخیر کادر فنی و شورای فنی کشتی فرنگی نشان 
داد هنوز هم کشتی گیر سالاری در ایران تبدیل به قصه 

و افسانه نشده است.

تراکتورسازی با شوت از راه دور محمد ابراهیمی با حداقل 
اختلاف استقلال را شکست داد تا با 53 امتیاز در رده دوم 

جدول قرار بگیرد.
 در این مسابقه نه چندان جذاب که تکلیف آن با یک گل 
روشن شد، تراکتوری ها و استقلالی ها نبردی پایاپای داشتند 

که در دقایق آخر به جنجال هم کشیده شد.
هفته بیست و هشتم لیگ برتر/ ساعت 17:45

ورزشگاه یادگارامام / تعداد تماشاگر: 45 هزار نفر
داور: شکان خورشیدی / کمک ها: رضا سخندان و محمدرضا 

ابوالفضلی
اخطار: فرزاد حاتمی )5( و محمد نوری )61( از تراکتورسازی 

و رابسون )10( از استقلال
ترکیب تراکتورسازی

محمدرضا اخباری، خالد شفیعی، محمدرضا مهدی زاده، 
مهدی  تهامی(،  فاخر  آقایی)84  سعید  ایرانپوریان،  محمد 
کیانی، محمد نوری، شهرام گودرزی، مهدی شریفی)75 - علی 

طاهران(، محمد ابراهیمی و فرزاد حاتمی
سرمربی: امیرقلعه نویی

ترکیب استقلال 
پادوانی، میلاد زکی پور، خسرو  رابسون،  مهدی رحمتی، 
حیدری، امید ابراهیمی، امید نورافکن، فرشید اسماعیلی)69 
- مجتبی حق دوست(، جابر انصاری)85 وریا غفوری(، بهنام 

برزای)57- علی قربانی( و کاوه رضایی
سرمربی: علیرضا منصوریان

شرح بازی:
در نیمه اول دو تیم بازی نسبتا متعادلی را به نمایش گذاشتند. 
در این نیمه هرچند تراکتورسازی بیشتر توپ و میدان را در 
اختیار داشت اما این تیم تمام تاکتیک خود را روی سانتر از 
ضربات آزاد و البته اوت های بلند خالد شفیعی قرار داده بود.این 
تیم چند بار روی دروازه استقلال خطر ایجاد کرد که البته این 
موقعیت ها با بی دقتی فرزاد حاتمی و مهدی شریفی از دست 
رفت. استقلالی ها در نیمه اول به ضدحمله ها دل بسته بودند 
که در این بین یک بار امید ابراهیمی با اخباری تک به تک 
شد اما تعلل او این موقعیت عالی را از استقلال گرفت. بهترین 
موقعیت تراکتورسازی در دقیقه 43 بازی اتفاق افتاد، جایی که 
سانتر عالی ایران پوریان را فرزاد حاتمی روانه دروازه استقلال 
کرد اما مهدی رحمتی با یک واکنش دیدنی توپ را به کرنر 

فرستاد تا نیمه اول با حساب بدون گل مساوی به پایان برسد.
اما باتوجه به اینکه انتظار می رفت دو تیم در نیمه دوم برای 

زدن گل جلو بیایند و موقعیت گل ایجاد کنند، هم استقلال هم 
تراکتورسازی به کسب نتیجه مساوی راضی به نظر می رسیدند 
چراکه با کمترین ریسک ممکن سعی می کردند حملات خود 
را طراحی کنند. جدی ترین موقعیت استقلال در همان دقایق 
ابتدایی نیمه دوم به دست آمد، جایی که پاس 40 متری امید 
نورافکن در موقعیت عالی به کاوه رضایی رسید اما او نتوانست 
مثل بازی رفت دروازه تراکتورسازی را باز کند. در دقایق پایانی 
بازی و در حالی که دو تیم به کسب نتیجه مساوی کاملا راضی 
به نظر می رسیدند، شوت محمد ابراهیمی دروازه مهدی رحمتی 

را باز کرد تا منصوریان در نبرد بزرگ هفته شکست بخورد.
شرح گل:

1-0 )تراکتورسازی(: ضربه زیبای محمد ابراهیمی  از فاصله 
30 متری به زیبایی هرچه تمام تر وارد استقلال شد تا تراکتور 

در دقیقه 87 کار علیرضا منصوریان را یکسره کند.
بهترین بازیکن:

محمد ابراهیمی وینگر تاثیرگذار تراکتور با تک گل خود 3 
امتیاز این بازی را به حساب تراکتوری ها ریخت تا سومین 

پیروزی متوالی تراکتور مقابل استقلال با امیرقلعه نویی شکل 
بگیرد. 

 دقایق حساس:
دقیقه 4 : سانتر خسرو حیدری به روی دروازه با ضربه آرام 
کاوه رضایی همراه شد و توپ به راحتی در دستان اخباری 

قرار گرفت.
دقیقه 7 : سانتر ایرانپوریان با ضربه سر محمد نوری همراه شد 

اما توپ با اختلاف کم به بیرون رفت.
دقیقه 11 : سانتر محمد ابراهیمی را مدافعان استقلال از روی 
دروازه رد کردند اما در ادامه سانتر ایرانپوریان با ضربه سر مهدی 

شریفی همراه شد و توپ با اختلاف کم به بیرون رفت.
دقیقه 15 : فرار کاوه رضایی از سمت چپ و پاس او به یک 
ضربه برای گل شدن نیاز داشت اما در آخرین لحظه شفیعی 

اجازه نداد جابر انصاری ضربه نهایی را بزند.
دقیقه 23 : پاس فوق العاده کاوه رضایی، جابر انصاری را صاحب 
توپ کرد و پاس او در موقعیت تک به تک به امید ابراهیمی 
رسید، این بازیکن آنقدر مکث کرد تا مدافعان تراکتورسازی 

رسیدند و عالی ترین موقعیت استقلال از دست رفت.
دقیقه 32 : فرار خسرو حیدری و پاس کات بک او از سمت 
راست به جابر انصاری رسید اما ضربه او با اختلاف زیاد به بیرون 

رفت.
دقیقه 43 : سانتر ایرانپورپیان با ضربه سر فرزاد حاتمی همراه 
شد اما واکنش بسیار دیدنی مهدی رحمتی اجازه گل شدن 

این توپ را نداد.
دقیقه 55 : فرار فوق العاده کاوه از داخل محوطه جریمه و 
پاس او به بهنام برزای نرسید تا بهترین فرصت استقلال در نیمه 

دوم از دست برود.
دقیقه 57 : سانتر عالی امید ابراهیمی ببا ضربه سر پادوانی 

همراه شد اما توپ با اختلاف بسیار کم به بیرون رفت.
دقیقه 62 : شوت فرزاد حاتمی از پشت محوطه جریمه به 

راحتی در دستان مهدی رحمتی قرار گرفت.
دقیقه 80 : سانتر فوق العاده زکی پور از روی نقطه کرنر با 
قیچی برگردان زیبای علی قربانی همراه شد ولی توپ با اختلاف 

بسیار کم به بیرون رفت.
دقیقه 82 : پاس میلاد زکی پور از سمت چپ به قربانی رسید 
اما خالد شفیعی در محوطه جریمه اجازه نداد او ضربه اش را 

بزند.
اتفاق ویژه:

در دقایق پایانی خطای شدید بازیکن استقلال روی بازیکن 
تراکتور در میانه میدان منجر به درگیری بازیکنان بخصوص 
امید ابراهیمی و فرزاد حاتمی شد اما در شرایطی که داور باید 
بازیکن خطاکار را از زمین اخراج می کرد این اتفاق رخ نداد تا 

قلعه نویی بازی را با عصبانیت دنبال کند.
حواشی:

* حدود 100 هوادار استقلال در ورزشگاه یادگارامام حضور 
دارد و تیم شان را تشویق می کنند.

* تماشاگران تراکتورسازی از قبل از بازی به شدت علیه مهدی 
رحمتی شعار می دهند.

*پرچم بزرگ تراکتورسازی پیش از شروع بازی در استادیوم 
یادگار امام باز شد و صحنه جالبی را رقم زد.

* در دقایق پایانی امیرقلعه نویی به شدت  با استرس بازی را 
تماشا می کند و مدام به داور اعتراض می کند.

* در دقیقه 92 امید ابراهیمی خطای بسیار شدیدی روی 
طاهران انجام داد و در تصمیمی عجیب داور او را اخراج نکرد.

* بعد از صحنه خطا امید ابراهیمی درگیری شدیدی با 
بازیکنان تراکتورسازی داشت.

 ـاستقلال 0؛  تراکتورسازی 1 

جنگ نایب قهرمانی به نفع تبریزی ها

شاگردان منصوریان برای بازگشت به موقع مسابقات 
لیگ نیازمند تغییرات کلیدی و البته نتیجه گرفتن در 

آسیا هستند.
 بهمن و اسفند برای منصوریان به بهترین شکل 
در  استقلال  ی  کارنامه  اما  رسید  پایان  به  ممکن 
فروردین به درخشانی دو ماه پیش از آن نبود. استقلال 
برابر فولاد خوزستان نمایش چشم گیری نداشت اما به 
پیروزی رسید ولی برابر گسترش فولاد با یک بازی نا 
امید کننده به تساوی رسید و در دیدار برابر لوکوموتیو 
نیز از روزهای خوب خود فاصله داشت. استقلالی ها 
برابر صبای قم نیز با وجود کسب پیروزی نشانه های 
خود  بازی  در  کارشناسان  و  هواداران  برای  خوبی 
نداشتند و در نهایت تیم منصوریان برابر تراکتورسازی 

شکست خورد تا فروردین برای آبی ها با باخت در بازی 
حیثیتی به پایان برسد.

با وجود این نمایش های نا مطمئن و از دست رفتن 
رتبه دوم برای آبی ها در پایان هفته بیست و هشتم، 
استقلالی ها می توانند با یک بازگشت به موقع، ناکامی 
شاگردان  کنند.  جبران  را  خود  گذشته  های  هفته 
منصوریان با کسب یک پیروزی حداقلی برابر الاهلی 
صعود خود به عنوان صدنشین از گروه را نهایی خواهند 
کرد و این اتفاق قطعا تلخی شکست برابر تراکتورسازی 
را جبران می کند اما این موضوع نیازمند تغییر روند 

استقلال است.
منصوریان باید در این فرصت اندک تغییرات مهمی را 
در تیم خود ایجاد کند تا استقلال بتواند با صدرنشینی در 

آسیا، امیدوارانه در دو دیدار باقی مانده لیگ ظاهر شود.
استقلال برای بازگشت در هفته های پایانی بیش از 
هر چیزی قطعا نیاز به آرامش دارد؛ به ویژه آنکه استرس 
و فشار بالای مسابقات در هفته های گذشته بیش از 
پیش روی دوش بازیکنان استقلال احساس می شد. آبی 
پوشان در بازی های گذشته خود با اشتباهات پرتعداد 
فردی در دفاع پایه گذار گل حریفان شدند و در حمله 
نیز با وجود موقعیت های زیاد، در گلزنی توفیق چندانی 

نداشتند.
مطمئنا به همین دلیل بود که منصوریان در نشست 
خبری بعد از دیدار برابر تراکتورسازی به ریکاوری روحی 
بازیکنان اشاره کرد و عقیده داشت این موضوع می تواند 

برای آبی ها سرنوشت ساز و حیاتی باشد.

  رئال مادرید در نیمه نهایی لیگ قهرمانان به مصاف اتلتیکو مادرید خواهد رفت و 
یوونتوس نیز مقابل موناکو قرار می گیرد.

 قرعه کشی مرحله نیمه نهایی لیگ قهرمانان اروپا، جمعه 21 آوریل از ساعت 14:30 
در شهر نیون سوئیس با حضور جورجیو مارکتی مسئول قرعه کشی رقابت های یوفا و 
یان راش ستاره ولزی سابق لیورپول انجام شد و تیم های یوونتوس، اتلتیکو مادرید، رئال 

مادرید و موناکو رقبای خود را شناختند.
اولین تیمی که نامش از گلدان بیرون آمد، رئال مادرید بود که باید به مصاف اتلتیکو 

مادرید برود. موناکو هم برابر یوونتوس قرار خواهد گرفت.
رئال مادرید - اتلتیکو مادرید

موناکو - یوونتوس
 تیم های سمت راست، میزبان بازی رفت هستند و بازی برگشت در خانه تیم های 

سمت چپ انجام می شود.
دیدارهای دور رفت، 2 و 3 ماه می )12 و 13 اردیبهشت( و دیدارهای دور برگشت 
مرحله نیمه نهایی 9 و 10 می )19 و 20 اردیبهشت( برگزار می شود. برنده دیدار دوم 

) موناکو - یوونتوس( در فینال کاردیف، میزبان خواهد بود.
بازی فینال نیز روز 3 ژوئن در ورزشگاه میلنیوم شهر کاردیف انجام می شود.

 بازگشت؛ نیاز استقلال برای پایان خوش در لیگ و آسیا

قرعه کشی نیمه نهایی لیگ قهرمانان اروپا؛

 رویارویی مجدد تیم های مادریدی، تقابل یوونتوس با پسران ژاردیم
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مکمل هایی که پزشکان معتقدند خانم ها نباید پول صرفشان کنند

صرف بیش از حد ویتامین ها خطرناک است
حتی اگر یک برنامه غذایی سالم را دنبال کنید، ممکن است برای اینکه از دریافت 
همه چیز مطمئن شوید چند عدد مولتی ویتامین نیز استفاده کنید. اما آیا می دانستید 

خرید بعضی از این مولتی ویتامین ها در واقع خرج اضافی است؟
 کلسیم

پیوسته به خانم ها گفته می شود که باید کلسیم بیشتری استفاده کنند. اما اگر 
لبنیات زیادی را وارد برنامه غذایی خود کرده باشید استفاده از یک قرص کلسیم در 
کنار آن همه شیر و ماستی که خوردید می تواند خطرناک باشد. دریافت 400 تا 600 
میلی گرم کلسیم در روز که معادل است با یک لیوان شیر 1 درصد چرب و یا 170 
گرم ماست می تواند به تقویت استخوان ها و همچنین بهبود خواب کمک کند. با 
این حال دریافت بیشتر از 1200 میلی گرم شیر در روز می تواند خطر حملات قلبی 
را در خانم های یائسه افزایش دهد. استفاده بیش از حد قرص های کلسیم نیز می 
تواند باعث بروز هیپرکلسمی شود، وضعیتی که باعث ضعیف شدن استخوان ها، ایجاد 

سنگ کلیه می شود و با سلامت مغز و قلب تداخل دارد.
امگا 3

تحقیقات نشان داده خانم هایی که به اندازه کافی اسید چرب های ضروری دریافت 
نمی کنند از جمله امگا 3 نسبت به خانم هایی که به صورت مرتب در برنامه غذایی 
خود اسید چرب استفاده می کنند بیشتر در خطر از دست دادن حجم استخوانی 
هستند. در واقع در یک آزمایش که روی خانم های بالای 65 سال مبتلا به پوکی 
استخوان انجام شد آنهایی که از مکمل GLA ) یک نوع از امگا 3 ( استفاده می کردند 
در طول یک دوره سه ساله نسبت به خانم هایی که از آن استفاده نمی کردند کمتر 
حجم استخوانی از دست دادند. امگا 3 همچنین یک رقیق کننده خون قوی است، 
به همین خاطر خانم هایی که از داروهای رقیق کننده خون استفاده می کنند باید از 
آن پرهیز کنند. استفاده بیش از حد از رقیق کننده های خون می تواند باعث کبودی، 

خونریزی های طولانی مدت و حتی خونریزی مغزی شود.
زردچوبه

گفته می شود زردچوبه می تواند برخی از سرطان ها را از بین ببرد و التهاب را کاهش 
دهد اما محققان می گویند هنوز تحقیقات روی این ادویه به قطعیت نرسیده است. 
اما خرید مکمل زردچوبه کمی ولخرجی به حساب می آید چون می توانید آن را به 
سادگی در انواع غذاها استفاده کنید. همچنین خانم هایی که از داروهای رقیق کننده 
خون استفاده می کنند و یا آنهایی که می خواهند به زودی یک عمل جراحی انجام 
دهند نباید از این ادویه استفاده کنند. زردچوبه نیز مانند امگا 3 می تواند تاثیر رقیق 

کنندگی خون داشته باشد.
منیزیم

اگر فکر می کنید کلسیم تنها ماده مغذی است که برای قوی نگه داشتن استخوان 
به آن نیاز دارید باید بگویم در اشتباهید. تحقیقات بسیاری تا به حال ارتباط مستقیم 
بین منیزیم دریافتی و تراکم استخوان را نشان داده اند. اما خانم هایی که زیاد دچار 
اسهال می شوند و یا درگیرش هستند نباید از مکمل منیزیم استفاده کند چون علائم 

را بدتر می کند.
اسید فولیک

اسید فولیک از نقائص جدی کودکان تازه متولد شده جلوگیری می کند. اما جز 
اینکه باردار باشید و یا بخواهید در آینده ای نزدیک به جمع خانواده تان بیفزایید 
مجبور به استفاده از این مکمل نیستید. فولیک اسید را در می توانید از بیشتر غذاها 
و حتی نان دریافت کنید. اما اگر زیاد از غلات استفاده نمی کنید می توانید آن را از 

اسفناج، بروکلی، مارچوبه و پرتقال دریافت کنید.
مولتی ویتامین

کافیست در گوگل بهترین مارک مولتی ویتامین را جستجو کنید تا لیستی بی 
پایان از انوع مولتی ویتامین ها صف بکشند. اما پزشکان معتقدند مولتی ویتامین 
چیزی نیست که همه به مصرفش نیاز داشته باشند. بهتر است از مکمل هایی استفاده 
کنیم که کمبودشان را در بدنمان حس می کنیم. مولتی ویتامین برای خانم هایی 
مناسب است که با وجود دریافت ضعیف مواد مغذی برنامه اش را تغییر نمی دهد 
و یا افرادی که سعی دارند وزن کم کنند و نسبت به گذشته کمتر غذا می خورند. 
اگر از کسانی هستید که برنامه غذایی سالم و کاملی دارید لازم نیست نگران چنین 

مکمل هایی باشید.
B6 ویتامین

از آنجا که ویتامین B6 به بدنتان کمک می کند سروتونین ) تقویت کننده خلق 
و خو ( تولید کند و همچنین سلامت پوست را تثبیت می کند و ظاهرتان را زیبا به 
همین دلیل تبدیل شده به یکی از مکمل های مورد علاقه خانم ها. اما استفاده از این 
مکمل نیز به کار همه نمی آید. افرادی که جهش ژنتیکی MTHFR دارند تنها مقدار 
کمی از B6 را می توانند تحمل کنند. اگر بیش از حد مصرفش بکنند ممکن است به 
اگزما مبتلا شوند و یا سوزن سوزن شدن و خواب رفتگی را تجربه می کنند. از آنجا 
که تعداد افرادی که چنین جهش ژنتیکی دارند کم نیست بهتر است B6 را از برنامه 
غذایی خود دریافت کنید چون آنچه در طول روز دریافت می کنید تمرکز کمتر از 
چیزی است که در مکمل ها وجود دارد. نخود، سالمون و غلات غنی شده همگی از 

منابع خوراکی B6 به حساب می آیند.
A ویتامین

بر اساس آمارهای اخیر جمعیتی که دچار کمبود ویتامین A است بسیار محدود و 
ناچیز تخمین زده شده. ویتامین A نقش مهمی در تکثیر سلولی و عملکرد سیستم 
ایمنی بدن دارد. از آنجا که کمبود ویتامین A بسیار نادر است توصیه می کنیم 
پول خود را خرج خرید مکمل آن نکنید به جایش غذاهایی مصرف کنید که حاوی 

ویتامین A هستند از جمله سیب زمینی شیرین، هویج، انبه و فلفل.

یک متخصص تغذیه عنوان کرد؛

علت بروز ناراحتی های کلیوی
یک متخصص تغذیه گفت: بسیاری از ناراحتی هایی کلیوی که به خصوص در 

سالمندان بروز می کند قطعا ریشه در کم خوردن مایعات دارد.
 دکتر مرتضی صفوی با تاکید بر اینکه نیاز به آب در فصول مختلف تفاوت نمی کند، 
افزود: البته در فصل گرما به دلیل اینکه هوا گرم است و تعریق صورت می گیرد نیاز 

به مصرف آب بیشتر می شود. 
مثلا فردی که شاطر است و پشت تنور می ایستد طبیعتا به دلیل تعریقی که می 
کند به آب بیشتری نیاز دارد؛ ولی در شرایط عادی آب برای سوخت و ساز و برای 
شاداب کردن پوست و مو لازم است. لذا نباید این را متمایز کنیم و بدانیم در تمامی 

فصل های سال بدن ما به آب نیاز دارد.
وی در ادامه به تاثیرات کم نوشیدن آب بر روی سلامت جسم بیان کرد: کم 
نوشیدن آب بر روی سلامت جسم قطعا تاثیراتی که می گذارد. به دلیل اینکه 
سوخت و ساز خوب انجام نمی شود وقتی آب کمتر می خوریم ، مشکلاتی شدیدی 
مانند سردرد ، مشکلات کلیوی رخ می دهد، وقتی که ادرار به دلیل نخوردن آب 
غلیظ می شود همین می تواند زمینه ایجاد کریستال ها، عفونت ها و سنگ ها 
در سیستم ادراری فراوان شود. همین طور وقتی که آب را به اندازه کافی استفاده 

کنیم.
این متخصص تغذیه ادامه داد: البته دو دیدگاه وجود دارد؛ یکی اینکه واقعا افراد 
روزی هفت الی هشت لیوان آب بخورند. این خیلی خیلی خوب است، از طرف دیگر 
بعضی از نظریه پردازان عقیده دارند که فرد فقط در مواقع تشنگی باید آب بخورد 
که البته این هم درست است. این دو دیدگاه یکسان است؛ زیرا کسی که نیاز به آب 

دارد طبیعتا تشنه خواهد شد. 
برای این است که آب کمتر مصرف کرده است؛ ولی کسی که آب و نوشیدنی های 
سالم )آبمیوه های بدون شکر( زیاد می نوشد، در اینگونه موارد اصلا ایجاد تشنگی 
نمی شود علاوه بر این به دلیل این است که مایعات خورده است پس در هر صورت 

اعتقاد داریم که مصرف مایعات را بیشتر کنید،
وی در ادامه تاکید کرد: خیلی از ناراحتی های کلیوی که به خصوص در سالمندان 
ایجاد می شود قطعا ریشه در کم خوردن مایعات دارد. مایعات بسیار عالی است، آب 
مایه حیات است و می تواند برای ما بسیار مفید باشد، استفاده از آب سالم  واقعا می 

تواند سلامتی را به دنبال داشته باشد.
صفوی در پاسخ به این پرسش که برای ورزشکاران چه مقدار آب روزانه لازم 
است، گفت: بسته به نوع ورزش مقدار آب متفاوت است. فردی که عرق می کند 
و فعالیت های زیاد و تحرکات زیاد دارد طبیعی است که یک میزان بسیار بالایی، 
چند لیتر آب بدن به دلیل عرق کردن مداوم و دویدن بیش از حد از دست می 
دهد وقتی که این آبها از راه تعریق دست می رود، املاح و ویتامین ها هم از بین 

می روند.
 وی ادامه داد: بنابراین آب سالم استفاده کنیم که هم نیازهای بدن و هم املاح مورد 
نیاز تامین شود به خصوص املاح اگر تنظیمش بهم بخورد الکترولیت ها به خصوص 
که سدیم، پتاسیم و کلورین ها است اگر تعادلش بهم بخورد واقعا می تواند حتی 

منجر به مرگ شود.
 حتما دقت کنیم وقتی آب بدنمان به هر دلیلی به دلیل شغلمان، ورزشمان، شرایط 

گرما کم شود باید آب بدن را جبران کنیم.
 این متخصص تغذیه در پایان اظهارداشت: باید حتما میزان آب را برای دریافت 

ورزشکاران، متناسب با نوع ورزشی که انجام می دهند افزایش بدهیم.

یک داستان غمگین، آب و هوای ابری و حتی اتفاقات بد در 
طول یک روز می توانند بر خلق و خوی انسان تاثیرگذار باشند. 
گرفتگی خلق و خو به واسطه عوامل مختلف برای افراد مختلف 

شکل می گیرد.
به گزارش  عصر ایران به نقل از "ان سی بی آی"، در شرایطی 
که خلق و خوی خوب و مثبت می تواند برای سلامت کلی 
انسان سودمند باشد، خلق و خوی بد و منفی نیز می تواند 
آثار منفی بر سلامت جسمانی و همچنین سلامت عاطفی به 

همراه داشته باشد. 
احساس ناراحتی یا گرفتگی خلق و خو می تواند انسان را 
هر چه بیشتر مستعد ابتلا به بیماری و همچنین افسردگی و 
اضطراب سازد. از این رو، تقویت روحیه و خلق و خو به روش 
درست در کوتاه ترین زمان ممکن از اهمیت ویژه ای برخوردار 
است. چندین گزینه طبیعی برای بهبود خلق و خو وجود دارند 
که می توانند کمک بزرگی به شما کرده و پیش از روی آوردن 

به دارو ارزش امتحان کردن را دارند. 
از خوردن شکلات تلخ لذت ببرید 

هنگامی که احساس ناراحتی می کنید، مقداری شکلات تلخ 
بخورید. چند گاز از شکلات می تواند شما را خوشحال سازد، 

اما توجه داشته باشید که باید از نوع تلخ و نه شیری باشد. 
شکلات تلخ ممکن است سطح سروتونین، یک انتقال دهنده 
عصبی در مغز که بر خلق و خو تاثیرگذار است، را افزایش دهد. 
همچنین، خوردن شکلات تلخ می تواند به کاهش سطوح 
هورمون های استرس، از جمله کورتیزول، در افرادی که زیر 
استرس قرار دارند، کمک کند. آنتی اکسیدان های موجود در 

شکلات تلخ عامل کلیدی در فواید آن هستند. 
برای بهبود خلق و خوی خود می توانید یک یا یک و نیم 
اونس )28 یا 42 گرم( شکلات تلخ را در روز مصرف کنید. از 
مصرف بیش از اندازه شکلات تلخ پرهیز کنید زیرا محتوای 

کالری بالایی دارد. 
اسیدهای چرب امگا-3 بیشتری مصرف کنید 

افرادی که اغلب احساس ناراحتی می کنند باید از یک رژیم 
غذایی سرشار از اسیدهای چرب امگا-3 بهره ببرند، که نقش 

مهمی در سلامت عاطفی ایفا می کند. 

 DHA و EPA دو نوع اصلی اسیدهای چرب امگا-3 شامل
نقش مهمی در عملکرد عصبی و تنظیم خلق و خو ایفا 
می کنند. این اسیدهای چرب به احیای تمامیت ساختاری 
در سلول های مغزی نیز کمک می کنند که برای انجام 

عملکردهای شناختی حیاتی است. 
در حقیقت، افرادی که اسیدهای چرب امگا-3 بیشتری از 
رژیم غذایی خود دریافت می کنند، احتمال کمتری دارد نشانه 

های متوسط یا خفیف افسردگی را تجربه کنند. 
برای افرودن اسیدهای چرب امگا-3 بیشتر به رژیم غذایی 
خود مصرف ماهی های آب های سرد مانند سالمون، تن، 
ساردین و کولی، دانه کتان، گردو و تخم مرغ های غنی شده با 

امگا-3 را مد نظر قرار دهید. 
همچنین، پس از مشورت با پزشک می توانید از مکمل های 

اسید چرب امگا-3 استفاده کنید. 
چای سبز بنوشید 

نوشیدن یک فنجان چای سبز می تواند به بهبود خلق و 
خوی شما کمک کند. چای سبز سرشار از آنتی اکسیدان ها 
و مواد مغذی است که هوشیاری ذهن را افزایش می دهند. 
آنتی اکسیدان ها از سلامت رگ های خونی در مغز پشتیبانی 
می کنند و بر همین اساس، این اندام عملکرد درست خود را 

ارائه می کند. 
تیانین، یک اسید آمینه موجود در چای سبز، به بهبود توجه 
و تمرکز کمک می کند. پس به جای قهوه می توانید نوشیدن 
چای را مد نظر قرار دهید. نوشیدن دو تا چهار فنجان چای 
سبز در روز به بهبود خلق و خو و تقویت سلامت کلی بدن 

کمک می کند. 
سیب بخورید 

مصرف سیب به بهبود خلق و خوی انسان کمک می کند. 
سیب سرشار از مواد مغذی است که به تقویت خلق و خو 
کمک می کنند. همچنین، سیب حاوی ویتامین C است که 
اثر تقویت کنندگی خلق و خو را ارائه می کند. سیب های سبز 
با بافت ترد و مزه ترش خود هر چه بیشتر به بهبود شرایط 

خلق و خو کمک می کنند. 
سیب به واسطه محتوای فیبر و کربوهیدارت های خود سطح 

انرژی را نیز افزایش می دهد. 
برای بهبود خلق و خو و همچنین ارتقا سلامت کلی خود می 

توانید روزانه یک یا دو عدد سیب مصرف کنید. 
از نور خوشید لذت ببرید 

قرار گرفتن منظم در معرض نور خورشید از اهمیت ویژه ای 
برای سلامت روانی انسان برخوردار است. نور خورشید به تولید 
ویتامین D در بدن انسان کمک می کند و کمبود این ویتامین 
با افسردگی پیوند خورده است. عدم قرار گرفتن در معرض 
نور خورشید یکی از دلایل اصلی ابتلا به اختلال خلقی فصلی 
است که به طور ویژه در فصل زمستان، زمانی که روزها کوتاه 

هستند، شکل می گیرد. 
با قرار گرفتن در معرض نور خورشید و ویتامین D، مغز قادر 
به تولید ماده شیمیایی سروتونین است که در بهبود خلق و خو 
نقش دارد. سروتونین به استرس کمتر و مبارزه با افسردگی 

خفیف کمک می کند. 
آن چه نیاز دارید قرار گرفتن به مدت 10 تا 15 دقیقه در 
معرض نور خورشید در روز به منظور حصول اطمینان از تولید 

ویتامین D کافی است. 
همچنین، می توانید پس از مشورت با پزشک مصرف مکمل 

های ویتامین D را آغاز کنید. 
بیشتر لبخند بزنید 

خندیدن یکی از آسان ترین روش ها برای ایجاد احساس 
خوب و بهبود خلق و خو است. خنده نه تنها سطوح هورمون 
هایی مانند کورتیزول و اپی نفرین را کاهش می دهد، بلکه 
سطوح هورمون های تقویت کننده سلامت را افزایش می 
دهد. خنده می تواند محرک تولید اندورفین بیشتر توسط 
مغز باشد که نقشی کلیدی در بهبود خلق و خوی انسان 

دارد. 
در حقیقت، خنده می تواند به بهبود افراد مبتلا به اختلال 

خلقی فصلی یا افسردگی کامل کمک کند. 
دفعه بعد که نیاز به تقویت روحیه و خلق و خوی خود دارید 
هر آن چه را که موجب آزار شما می شود را فراموش کرده و 

یک فیلم خنده دار تماشا کنید. 
آجیل بخورید 

آجیل برزیلی سرشار از سلنیم است که به تقویت خلق و خو 
کمک می کند. در حقیقت، سطوح پایین سلنیم اغلب با خلق 

و خوی گرفته پیوند خورده است. 
این آنتی اکسیدان پر قدرت برای سلامت کلی انسان نیز 
خوب است زیرا با رادیکال های آزاد مقابله می کند و سیستم 

ایمنی بدن انسان را تقویت می کند. 
از مصرف بیش از اندازه مغزهای خوراکی پرهیز کنید زیرا از 

محتوای کالری بالایی برخوردار هستند. 
ورزش کنید 

ورزش یک تقویت کننده طبیعی خلق و خو است و می 
تواند فواید بسیاری برای سلامت روانی شما داشته باشد. در 
خلال انجام ورزش، مغز اندورفین ترشح می کند که این ماده 
شیمیایی احساس شادی و سرخوشی را در انسان ایجاد می 

کند. 
همچنین، ورزش نشانه هایی مانند اعتماد به نفس پایین و 
انزوای اجتماعی را کاهش می دهد. تمرینات هوازی مانند پیاده 
روی، شنا، دوچرخه سواری، دویدن، و رقص از جمله نمونه 

های خوب هستند. 
مواد غذایی سرشار از منیزیم مصرف کنید 

ناراحتی  احساس  دلیلی مشخص  بدون  و  ناگاه  به  اگر   
می کنید، این شرایط می تواند به واسطه کمبود منیزیم شکل 
گرفته باشد. منیزم یک ماده معدنی ضروری برای عملکرد 
عصبی و تولید سروتونین است و از این رو، هنگامی که احساس 
ناراحتی می کنید، دریافت منیزیم بیشتر می تواند به بهبود 

خلق و خو کمک کند. 
منیزیم به احساس آرامش کمک می کند و کمبود آن اغلب 

با مشکلات خلق و خو پیوند خورده است. 
از جمله مواد غذایی سرشار از منیزیم می توان به دانه های 

کدو تنبل، بادام، موز، جو دوسر، توفو و آووکادو اشاره کرد. 
همچنین، پس از مشورت با پزشک می توانید از مکمل های 

منیزیم استفاده کنید. 
زعفران مصرف کنید 

زعفران به عنوان یک تقویت کننده خلق و خو طبیعی 
عمل می کند. زعفران به افزایش سطوح انتقال دهنده عصبی 
سروتونین کمک می کند و به عنوان یک داروی ضد افسردگی 

طبیعی عمل می کند. 
افزون بر این، زعفران برای تسکین افسردگی و نشانه های 
سندرم پیش از قاعدگی مانند نوسانات خلق و خو عملکرد 

خوبی دارد. 
چند رشته زعفران را به یک فنجان شیر یا آب اضافه کنید 
و آن را روی حرارت قرار دهید. این نوشیدنی را می توانید با 

اندکی عسل شیرین کنید. 
نکات اضافی

مصرف کافئین و همچنین غذاهای فرآوری شده و آماده 
مصرف را کاهش دهید. 

از شیرین کننده های مصنوعی مانند آسپارتام دوری کنید 
زیرا با اختلالات خلق و خو پیوند خورده اند. 

مصرف الکل را ترک کنید. 
هر از گاهی بدن خود را سم زدایی کنید تا از تجمع بیش از 

اندازه سموم جلوگیری شود. 
طب سوزنی می تواند به درمان اختلالات خلق و خو کمک 

کند. 
استراحت و خواب کافی را فراموش نکنید.

بهترین تقویت کننده های طبیعی خلق و خو 

شرکت چینی کوروس در رقابت با تسلا طرح اولیه از خودروی الکتریکی را ارائه کرده 
که هیچ کدام از درهای آن یک شکل باز نمی شوند.

در نمایشگاه بین المللی اتومبیل شانگهای علاوه برخودرو، طرح های اولیه آنها نیز 
 Qoros از شرکت Model K-EV  به نمایش در می آید. یکی از این طرح های اولیه
است. در این خودرو هیچ کدام از درها شبیه یکدیگر نیستند. این درها به شیوه عادی 
باز نمی شوند. بلکه یکی به طور عمودی بالا می رود و دیگری کشویی است. هنگامیکه 
سرنشینان وارد خودرو شوند می توانند از سفر در خودرویی تمام الکتریکی لذت ببرند 

که در 2.6 ثانیه سرعت خود را از صفر به 100 کیلومتر در ساعت می رساند.
 این مدل آخرین نمونه خودرویی است که در چین برای رقابت با تسلا ساخته شده 
است. برخی ویژگی های آن شبیه مدل S تسلا است اما در کل شباهت بسیار زیادی 

به مدل X این خودروی آمریکایی الکتریکی دارد.
در صندلی کنار راننده علاوه برآنکه کشویی است، مجهز به مکانیسم دوگانه ای 
است که به طور معمول یا به شکل بالارونده باز می شود. همچنین داخل خودرو نیز 
براساس طرح »کابین کربنی هوشمند« است. براساس این طرح استفاده از فیبر کربنی 

در بخش های مختلف کابین خودرو به کاهش وزن آن منجر می شود.  

دانشمندان مایعی ساخته اند که جرم منفی دارد و به نظر می رسد رفتار آن برخلاف 
قوانین حرکت نیوتن باشد.

 به تازگی فیزیکدانان دانشگاه ایالتی واشنگتن  مایعی ساخته اند که برخلاف تمام 
قوانین فیزیک برخلاف جهتی که به آن نیرو وارد شده حرکت می کند.

مایکل فوربس یکی از استادیاران دانشگاه  واشنگتن در این باره می گوید: این پدیده 
نادر در شرایط آزمایشگاهی ایجاد شده و می توان به کمک آن برخی از مفاهیم چالش 

برانگیز در جهان را توضیح داد.
 در وضعیت عادی براساس قوانین نیوتن اگر به ماده ای فشار وارد شود، در همان 
جهت فشار حرکت می کند اما هنگامیکه ماده ای جرم منفی داشته باشد در صورت 

وارد آمدن فشار، ماده در جهت مخالف حرکت می کند.
به گفته محققان  در فرضیه ها وجود ماده ای با جرم منفی امکان پذیر است. زیرا 
شارژ الکتریکی ماده ممکن است مثبت یا منفی باشد. اما افراد به ندرت متوجه این 

امر می شوند.
در هر حال این محققان با سرد کردن اتم های روبیدیم شرایط مناسب برای ایجاد 
جرم منفی را فراهم کردند. برای این کار باید اتم های ماده به شدت سرد شود تا نوعی 
کاندنسیت  Bose-Einstein به وجود  آید. در این وضعیت  ذارت به کندی حرکت 
می کنند. همچنین براساس قوانین فیزیک کوانتوم رفتاری موج مانند خواهند داشت. 
آنها به صورت دسته جمعی حرکت می کنند و نوعی ابر ماده ایجاد می کنند که بدون 

از دست دادن انرژی خود  جریان می یابد.
درهمین راستا پیتر انگلز استاد فیزیک و ستاره شناسی دانشگاه  واشنگتن  با استفاده 
از لیزر این ذرات را سرد کرد. به این ترتیب ذرات داغ با انرژی بالا مانند بخار از آن فرار 

کرده و ماده بیش از پیش سرد شد.
همچنین لیزر نیز اتم ها را در وضعیتی خاص  در ظرفی با قطر کمتر از یک صدم 
میکرون کنترل کرد.  در این وضعیت نوعی ابرمایع روبیدیم به وجود آمد که جرمی 

معمولی دارد. اما با شکستن از ظرف مایع روبیدیم گسترده می شود.
درمرحله بعد محققان برای ایجاد جرم منفی از لیزرهای دیگری استفاده کردند که 
اتم ها را به عقب و جلو می راند و وضعیت حرکت اتم ها را تغییر می دهد. در این 
وضعیت هنگامیکه روبیدیم  با سرعت جاری شد، چنان به نظر می رسید که جرم 
منفی دارد.  بنابراین وقتی به آن فشاری وارد می شود در سمت مخالف حرکت 

می کند.

خودرویی با درهای ناهمسان

مایعی با جرم منفی ساخته شد!

محققان آزمایشگاه پیشران جت سازمان فضایی ناسا 
موفق به ساخت یک "پارچه فلزی" با استفاده از چاپگر 

سه بعدی شدند.
 در نگاه اول به نظر می رسد قطعات فلزی این وسیله 
به صورت زنجیروار به هم متصل شده اند در حالی که 
قابلیت های آن بسیار بیشتر از چند قطعه فلز است که 

به هم متصل شده اند.
دو طرف این پارچه فلزی کارکردی متضاد دارند. 

را  گرما  و  حرارت  می تواند  پارچه  این  طرف  یک 
منعکس کند و طرف دیگر می تواند آن را جذب کند!

ناسا در بیانیه مربوط به رونمایی از این محصول اعلام 
کرده است که با تا کردن آن امکان دستیابی به اشکال 
و ضخامت های مختلف وجود دارد تا به میزان جذب یا 
انعکاس، مدیریت حرارت و استحکام کششی مطلوب 

دست پیدا کرد.
در ساخت این پارچه از پلیمر مذاب به همراه پاشش 

دقیق و لیزری پودر فلز و پرتوهای الکترونی استفاده 
شده است.در این روش میزان هزینه ها و زمان ساخت 

بسیار کاهش می یابد.
پولیت کاسیاس مسئول آزمایشگاه پیشران جت 
ناسا این فناوری را "چاپ چهاربعدی" می داند زیرا به 
محققان اجازه می دهد شکل ظاهری و نحوه عملکرد 
مورد نظر را به طور مستقیم در مواد سازنده ایجاد 

نمایند.
این اختراع می تواند کاربردهای زیادی در فضا داشته 
باشد. استفاده در آنتن هایی که می توانند به سرعت 
تا شده و دوباره به حالت عادی برگردند، عایق بندی 
کاوشگرها و فضاپیماهایی که در سفر به سیارات و 
قمرهای پوشیده از یخ در دمای پایین باید کار کنند، 
ایجاد پد عایق در پایه های کاوشگرها برای جلوگیری 
از آب شدن یخ زیر آنها و سپر محافظ در برابر ذرات 
ریز آسمانی از جمله کاربردهای این پارچه فلزی است.

قابلیت بازیافت کامل مهمترین ویژگی این محصول 
است زیرا یکی از مهمترین مشکلات در فضا کم بودن 
منابع است و این محصول را می توان به تعداد دفعات 
دلخواه چاپ، تست، استفاده و بازیابی مجدد کرد. 
پولیت کاسیاس ابراز امیدواری کرده است که استفاده 

از این محصول صرفا به فضا محدود نشود.

"پارچه فلزی" فضایی با دو سطح متفاوت

عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی مشهد گفت: در طرحی مشترک با سازمان 
انرژی اتمی ایران و برای اولین بار در کشور، درمان بیماران سرطان پروستات با لوتیشیوم 

PSMA جهت درمان متاستازهای نواحی مختلف بدن انجام شده است.
دکتر سید رسول زکوی در این رابطه اظهار کرد: یکی از جدیدترین کارهایی که در این 
مرکز در حال انجام است، درمان بیماران نورواندوکرین با لوتیشیوم اوکتروتید و درمان 
بیماران سرطان پروستات با لوتیشیوم PSMA است؛ که برای اولین بار در ایران انجام و 

در منطقه نیز به ندرت این درمان انجام می شود.
وی ادامه داد: این دارو برای درمان متاستازهای نواحی مختلف بدن از سرطان ها به کار 

برده می شود و در جهان و تنها چند سالی است؛ که مطرح شده است.
 عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی مشهد تصریح کرد: این دارو در طرحی 
مشترک میان مرکز تحقیقات پزشکی هسته ای دانشگاه علوم پزشکی مشهد و سازمان 

انرژی اتمی ایران تولید شده است.
رییس مرکز تحقیقات پزشکی هسته ای دانشگاه علوم پزشکی مشهد بیان کرد: داروی 
PSMA تولید شده در مراحل اولیه و دارای هزینه سنگینی است که در همه جای ایران 
نمی توان تولیدش کرد از این جهت دارو برای بخش پزشکی هسته ای تولید و تعدادی از 

بیماران به این شکل درمان شده اند.
وی عنوان کرد: داروی PSMA آنتی ژنی است که در دیواره سلول های سرطان 

پروستات وجود دارد و ما توانسته ایم آنتی بادی این آنتی ژن را با لوتیشیوم تولید کنیم.
دکتر زکوی خاطر نشان کرد: دارو در سلول های سرطانی تجمع و آنها را تحت تابش 
قرار می دهد تا نابود شوند و بیشتر برای بیمارانی مفید است؛ که درمان خود را به شکل 
جراحی پروستات، رادیوتراپی و هورمون تراپی انجام داده اند؛ اما پاسخ به درمان دریافت 

نکرده اند.
عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی مشهد تصریح کرد: برای این دسته از بیماران 
معمولا دیگر کاری نمی شود انجام داد و تنها با این درمان می شود طول عمر و کیفیت 

زندگی بیمار را ارتقاء داد.
 وی تاکید کرد: تولید این دارو کار جدیدی است و در حال حاضر کیت های آن در 
اروپا وجود دارد؛ اما به دلیل هزینه هنگفت نمی توان از این کیت ها استفاده کرد و بسیار 

خرسندیم که انرژی اتمی کشور توانسته به ما در تولید این دارو کمک کند.
زکوی یادآور شد: هر دُز مورد استفاده از این دارو در خارج از کشور برای بیمار 60 
هزار یورو تمام می شود و  در اروپا نیز تلاش می شود از طریق خیرین هزینه درمان این 

بیماران پرداخت شود.
 عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی مشهد بیان داشت: بیماران نورواندوکرین نیز 
با این روش برای اولین بار در ایران در حال درمان هستند. در حال حاضر جهت دریافت 

پاسخ درمان این بیماری از بیماران هزینه ای دریافت نمی شود؛ اما به زودی قیمت تمام 
شده این دارو برای شهروندان کشور مشخص می شود.

وی در ادامه از برنامه ریزی برای خرید دو دستگاه مهم در بخش پزشکی هسته ای به 
همت مسئولان دانشگاه خبر داد و گفت: در طول سه ماه گذشته با حمایت معاون توسعه 
دانشگاه، اتفاقات بسیار خوبی جهت خرید دستگاه های اصلی بخش پزشکی هسته ای که 

دستگاه های »اسپکت« می باشند رخ داده است.
رییس مرکز تحقیقات پزشکی هسته ای دانشگاه علوم پزشکی مشهد بیان داشت: 
دستگاه های بخش پزشکی هسته ای بسیار قدیمی و برخی مربوط به دو دهه قبل 

هستند و کارایی لازم را جهت درمان بیماران ندارند.
وی اضافه کرد: بخش پزشکی هسته ای دارای دو دستگاه اسپکت بوده است؛ که یکی 
را به دلیل فرسودگی و خرابی بسیار در سالیان گذشته از دست داده و دستگاه دیگر را 
در سال 1380خریداری کرده است؛ که این دستگاه نیز حدود 15 سال عمر دارد؛ اما 

بسیار فرسوده شده است.
عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی مشهد ابراز داشت: دستگاه اسپکت و اسپکت 
سیتی اصلی ترین کار پزشکی هسته ای را انجام می دهند به این شکل که پس از تزریق 
ماده رادیواکتیو به داخل بدن به وسیله این دستگاه ها می توانیم تصویر ماده رادیواکتیو را 

دیده و تمام اسکن هایی پزشکی هسته ای را با این روش تهیه کرد.
وی زمان ورود و نصب دستگاه های مربوطه را سه ماه آینده عنوان کرد و گفت: در 
پزشکی هسته ای هر اندازه دستگاه ها پیشرفته تر و به روز تر باشند تصاویر کیفیت بهتری 
پیدا کرده و بیمار میزان اشعه کمتری دریافت می کند؛ که امیدواریم با نصب دستگاه های 

فوق در تابستان سال جاری به این مهم دست پیدا کنیم.

PSMA درمان بیماران سرطان پروستات با لوتیشیوم

علمی و سلامت 
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 با پیام آیت الله صافي گلپایگاني همایش »سهم من در امنیت و 
آرامش«، روز پنجشنبه با حضور مسئولان ملی و استانی در سالن 

همایش های شهرداری قم برگزار شد. 
همایش »سهم من در امنیت و آرامش« و همچنین جلسه شورای 
اداری استان قم با حضور علی لاریجانی رئیس مجلس شورای اسلامی، 
سردار حسین اشتری فرمانده نیروی انتظامی، سید مهدی صادقی 
استاندار قم، حجت الاسلام والمسلمین مجتبی ذوالنور نماینده مردم 
قم در مجلس شورای اسلامی، سردار کاظم مجتبایی فرمانده انتظامی 
استان قم و جمعی دیگر از مسئولان ملی و استانی در سالن همایش 

های شهرداری قم برگزار شد.
آیت الله صافی گلپایگانی: 

امکانات مورد نیاز نیروی انتظامی باید تامین شود 
آیت الله لطف الله صافی گلپایگانی از مراجع تقلید در پیامی به 
همایش »سهم من از امنیت و آرامش« گفت: باید همه امکانات لازم از 
طرف دولت اسلامی در اختیار نیروی انتظامی گذارده شود تا مردم با 

آسایش و آرامش به زندگی خود ادامه دهند. 
وی در پیامی به همایش »سهم من از امنیت و آرامش« که روز 
پنجشنبه در سالن همایش های شهرداری قم برگزار شد، آورده است: 
اولین هدف و مقصودی که حکومت ها باید در مقاصد عالیه خود قرار 
دهند، حفظ امنیت جامعه، آرامش عمومی و ایجاد نشاط و شادابی در 
زندگی و کسب و کار مردم می باشد که برای رسیدن به این هدف مهم 
که آرزوی همه آحاد ملت است، چند امر بسیار حیاتی لازم است.پیام 
حاکی است: نکته اول وجود قدرت و نیرویی متدین، متعهد و کاردان 
که بتواند وظایف محوله خود را به بهترین وجه ممکن انجام دهد که 
برای انجام بهتر این وظیفه مهم، باید همه امکانات لازم از طرف دولت 
اسلامی در اختیار آنان گذارده شود تا مردم با آسایش و آرامش به 
زندگی خود ادامه دهند و بدون ترس و وحشت از وجود ظالمان، دزدان 
و غارتگران به مال، نوامیس و اخلاق در جامعه زندگی نمایند.در ادامه 
این پیام آمده است: دومین نکته، نیروی انتظامی و مدیران امنیتی 
کشور وقتی در کار شرافت مندانه خود موفق هستند که با نیت پاک و 
اخلاص و فقط برای کسب رضای خداوند متعال و با اعتقاد به پاداش 
و اجر و ثواب اخروی انجام وظیفه نمایند و همه زحمات و خدمات 
خود را تقدیم خدا و امام زمان)عج( نمایند و خود را سربازی از سربازان 
آن حضرت بدانند و در رضایت آن وجود مقدس ساعی بوده و تلاش 
کنند. آیت الله صافی گلپایگانی در ادامه پیام خود افزوده است: آخرین 
نکته این است که کار و شغل شما بسیار مقدس است و در درجه اول 
خودتان باید شاکر این نعمت بزرگ باشید و با تلاش و مجاهدت خود، 
امنیت را در حد امکان به مردم هدیه نموده و مردم هم باید از این 
همه فداکاری ها و ایثار و خودگذشتگی های نیروی محترم انتظامی و 
سایر نیروهای مسلح - که شبانه روزی برای مملکت اسلامی و عزت و 
سربلندی نظام زحمت می کشند - تشکر نمایند.وی در پایان این پیام 
تصریح کرده است: از خداوند متعال مسالت دارم که امنیت را برای 
مملکت ما و برای همه مسلمانان جهان و ملت هایی که می خواهند با 
صلح و امنیت زندگی نمایند پایدار نماید، و توان و قدرت نیروهای مسلح 

اسلام را در مقابل دشمنان و بد اندیشان بیشتر نماید.
لاریجانی:

 امنیت پایدار نیازمند ایجاد نشاط و امید در جامعه است 
رئیس مجلس شورای اسلامی نیز در این همایش   گفت: برای 
رسیدن به امنیت پایدار در کشور باید فرهنگ نشاط و امید به آینده در 
میان افراد جامعه گسترش یابد و از القای ناامیدی در بین مردم پرهیز 
شود.  علی لاریجانی افزود: همان طور که امید برای هر فرد مسلمان 
لازم است، جامعه اسلامی نیز باید جامعه ای امیدوار و با نشاط باشد و 
در این صورت است که تامین امینت پایدار با مشارکت همه مردم به 

راحتی محقق می شود.
وی با اشاره به این که باید به امنیت نگاه سیستمی داشت، بیان کرد: 
شرایط منطقه در دل مردم ما نگرانی هایی ایجاد می کند و بحران 
سازی هایی نیز توسط دشمنان به منظور آسیب زدن به روحیه مردم 
ایران صورت می گیرد تا اراده محکم آنان را در مسیر تحقق ارزش 
های انقلاب اسلامی سست کنند.وی ادامه داد: در برخی مواقع نیز 
مشکل های داخلی در حوزه های مختلف سیاسی، اجتماعی، فرهنگی 
و اقتصادی باعث به وجود آمدن روحیه ناامیدی در مردم می شود که 

باید با آن مقابله کرد.
لاریجانی با بیان این که با تقویت روحیه امید در جامعه می توان با 
هر مشکلی مبارزه کرد، گفت: صحنه اجتماع نیز مانند محیط خانواده 
است و افراد می توانند با مشارکت یکدیگر با مشکلات مقابله و آن ها را 

به فرصت تبدیل کنند.
وی با اشاره به نقش رسانه ها در امید آفرینی در جامعه، افزود: نقصی 
که در عرصه تبلیغات و به خصوص در رسانه ها مشاهده می شود، 
توجه بیش از اندازه آن ها به منفی گرایی است.وی ادامه داد: تبلیغات 
در جمهوری اسلامی باید امیدوارکننده باشد و القای ناامیدی در میان 
مردم کاری اشتباه است که بنیان کشور و امنیت ملی را تحت تاثیر قرار 
می دهد.نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی گفت: کارهایی 
که در دوران پس از پیروزی انقلاب اسلامی انجام شده است، واقعا 
بزرگ و قابل توجه است و نباید به خاطر کشمکش های سیاسی و یا 
سایر مسائل، فضای ناامیدی در کشور به وجود آید و از روحیه مردم 
کاسته شود.وی افزود: انسانی تن به کار می دهد و در مسیر سعادت 
حرکت می کند که امیدوار باشد، برای نمونه یک انسان مایوس نمی 
تواند وارد عرصه سیاست شود و در آن موفقیتی به دست آورد، بنابراین 
در جامعه با نشاط است که افراد، کار خود را در امنیت کامل انجام می 
دهند.وی ادامه داد: مشارکت مردم در تامین امنیت کشور بسیار مهم 
است و راهکار تشویق مردم برای ورود به این عرصه، دادن نقش های 
اجتماعی به آنان است، به نحوی که مردم احساس کنند به صورت 
جدی در عرصه مدیریت کشور حضور دارند.لاریجانی همچنین با تشکر 
از اقدام های صورت گرفته در نیروی انتظامی برای ارتقای سطح امنیت 
و امید آفرینی در جامعه، گفت: تدوین نقشه راهبردی و تعیین محدوده 
وظایف دستگاه های مختلف برای مشارکت در حفظ و گسترش امنیت 
پایدار از جمله اقدام های مطلوبی است که توسط ناجا صورت گرفت و 
عملیاتی شد.وی در خصوص امنیت استان قم نیز بیان کرد: قم نسبت 
به سایر استان های کشور از شاخصه های امنیتی خوبی برخوردار است 

و باید ضریب امنیتی آن با توجه به جایگاهی که در جهان اسلام دارد، 
روز به روز گسترش پیدا کند.

فرمانده نیروی انتظامی:
کشوری می تواند توسعه یافته باشد که اول امنیت داشته 

باشد 
 فرمانده نیروی انتظامی نیز در این همایش گفت: امروز یکی از 
موضوعات مهم در دنیا امنیت است و اگر امنیت نباشد توسعه نیست و 

کشوری می تواند توسعه یافته باشدکه اول امنیت داشته باشد. 
 سردار  حسین اشتری اظهار داشت:امروز یکی از موضوعات مهم در 
دنیا امنیت است و اگر امنیت نباشد توسعه نیست و کشوری می تواند 
توسعه یافته باشد که اول امنیت داشته باشد چون هر گونه پیشرفت 
در حوزه های علمی، فرهنگی ، سیاسی ، اقتصادی و نظامی در مرحله 

اول امنیت می خواهد .
از  فرمودند:  که  رهبری  معظم  مقام  فرمایشات  به  اشاره  با  وی 
ارکان اصلی پیشرفت در کشور امنیت است و ناجا رکن این امنیت 
است،گفت:در این منطقه ناامن و بی ثبات نعمتی که امروز در کشور 
است به واسطه عنایت الهی، هدایت و تدابیر امام راحل و مقام معظم 
رهبری و خون شهدای دفاع مقدس ، شهدای عرصه نظم و امنیت 
، شهدای مدافع حرم و انسجام بین دسته های امنیتی ، انتظامی و 

سیاسی و نظامی و همه مسئولان کشور است.
وی با اشاره به حدیثی از پیامبر اسلام )ص( که فرمودند: امنیت 
و سلامت همانند ماهی ای است که در آب است و نمی داند از چه 
نعمتی استفاده می کند،گفت:درتولید واستقرار و استمرار امنیت باید 
همه از فرد گرفته تا خانواده و مجموعه های دولتی و متولیان امنیت به 

نحوشایسته نقش خود را ایفا کنند.
 وی با بیان اینکه یک دستگاه نمی تواند از امنیت بی ثبات حفاظت و 
آن را ارتقاء دهد، امنیت را یک موضوع  چند بعدی و چندوجهی دانست 
وگفت:.وقتی که جنگ بر ما تحمیل شد دولت بعثی عراق را تمام دولت 
های شرقی و غربی حمایت کردند ولی از آنجایی که مردم تحت عنوان 
بسیج در جبهه حضور یافتند یک دفعه صحنه جنگ عوض و تغییر 

محسوسی  درنتیجه جنگ حاصل شد..
سردار اشتری با بیان اینکه مشارکت مردم در تأمین امنیت بسیار 
مهم است،گفت: برای این که ما جامعه خود را از آسیب های اجتماعی 
در ابعاد مختلف واکسینه کنیم قدرت پیش بینی ، پیشگیری و اقدامات 
پیشدستانه خود را باید قوی کرده و نگذاریم بستر جرم در کشور پیش 

مهیا شود. 
وی افزود:ما باید تکنولوژی های جدید و پیشرفت های روز دنیا را 
مطالعه تطبیقی وآن هارا بومی سازی کنیم و این توان در مدیران و 

دانشمندان و گروه های صنعتی ما وجود دارد.
سردار اشتری با اشاره به دوربین های نصب شده در سطح شهرها و 
جاده ها و اینکه علاوه بر رصد ترافیکی در شناسایی و برخورد با جرایم 
نیز کاربرد دارند،گفت:باید شرایطی فراهم شود که مراکز علمی ما با 
نوآوری و ابتکار، تجهیزات مورد نیاز پلیس را طراحی و تولید کنند و به 

این شکل در تولید امنیت پایدار سهیم باشند. 
فرمانده نیروی انتظامی با اشاره به اینکه امروز می توان با جرات 
اعلام  کرد که برای تأمین امنیت سرمایه گذاری در اقصی نقاط کشور 
آمادگی لازم را داریم گفت: همگان می دانند که اگر مشکلات اقتصادی 
فراگیر شود در پیدایش و گسترش آسیب های اجتماعی اثر خواهد 
داشت وبه همین جهت یکی از دغدغه های اصلی رهبر معظم انقلاب 
رفع مشکلات اقتصادی است. عالی ترین مقام انتظامی کشور خاطر 
نشان کرد:هماهنگی موجود بین اعضای شورای تأمین استان و مردم 
و حضورپربرکت علما و مراجع باعث تامین امنیت مطلوب در استان 
شده است. وی در پایان با بیان اینکه امروز اعتمادی که مردم به نیروی 
انتظامی دارند بزرگترین سرمایه این نیرو است.،گفت:نیروی انتظامی 
امروز باید اقتدار توأم با مهربانی و عدالت داشته باشد که این اقتدار در 
مقابله با مجرمان و عدالت و مهربانی در مواجهه با مردم عزیز کشور 

همراه است.
استاندار قم:

 امنیت پایدار نیارمند مشارکت همه قشرهای جامعه است 
استاندار قم نیز در این همایش ، ابعاد نرم افزاری و سخت افزاری 
امنیت پایدار را مورد اشاره قرار داد و گفت: امنیت به همه قشرهای 
اجتماع مرتبط است و به همین خاطر باید همه در ایجاد امنیت پایدار 

در جامعه مشارکت کنند. 
سید مهدی صادقی ، امنیت را زنجیره ای به هم پیوسته دانست و 
افزود: این همایش با تبیین نقش همه دستگاه های اجرایی و قشرهای 
مختلف جامعه به دنبال نقش آفرینی همه مردم در تامین امنیت پایدار 
است.وی با قابل قبول خواندن امنیت و آرامش ایجاد شده در قم ادامه 
داد: نیروی انتظامی در همه مقاطع با حضور مقتدارنه و مدبرانه امنیت 
پایداری را در قم تامین کرده است که باید با بررسی دقیق وضعیت 
موجود، راهکارهای علمی تداوم و ارتقای امنیت را در استان رقم 
زد.صادقی از تشکیل دبیرخانه دائمی این همایش در استانداری قم خبر 
داد و گفت: این دبیرخانه با پایش دقیق شرایط فعلی جامعه، وظایف 
و اقدام هایی که دستگاه های اجرایی استان در جهت ارتقای امنیت 
به عهده دارند را پیگری می کنند تا تمام دستگاه های اجرایی استان 
سهم خود را در امنیت و آسایش استان ایفا کنند.استاندار قم افزود: 
دبیرخانه این همایش با برنامه ریزی، نیازهای شناسایی شده موجود را 
برای ارتقای امنیت و آسایش با جدیت پیگیری می کند و حمایت های 
معنوی و امکاناتی مورد نیاز نیروی انتظامی استان با استفاده بررسی ها 

و برنامه ریزی های صورت گرفته عملیاتی می شود.
 حجت الاسلام ذوالنور :

امنیت مرهون فرهنگ جهادی حاکم در ناجاست 
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی نیز  در این همایش  

گفت: امنیت مرهون فرهنگ جهادی حاکم در ناجاست . 
  حجت الاسلام ذوالنور با بیان اینکه امروز مقوله امنیت با مسائل دیگر 
جامعه گره خورده است، اظهارداشت: نقش اقتصاد، اشتغال و فرهنگ را 
در امنیت نمی توان نادیده گرفت.وي با بیان اینکه تاثیر مسائل فرهنگی 
یکی از مولفه های امنیت است، گفت: عنصر دین در کاهش بزه نقش 
آفرین است.نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی افزود:فرهنگ 
عمومی نقش بسیار مهمی در پیشگیری از ناامنی دارد و کسانی 

مشکلات اقتصادی داشته باشند بیشتر در معرض آسب های اجتماعی 
هستند.حجت الاسلام ذوالنور با بیان اینکه امنیت مرهون فرهنگ 
جهادی حاکم در ناجاست، تاکید کرد: کارکنان ناجا با توجه به تنوع 

ماموریتي بیش از توان زحمت می کشند.
فرمانده انتظامی استان قم:

 قم جزو استان های پیشرو کشور در حوزه امنیت است
فرمانده انتظامی استان قم نیز در این همایش، هدف از اجرای 
همایش سهم من در امنیت و آرامش را تبیین مسئولیت ها برای تامین 
امنیت همه جانبه در استان برشمرد و گفت: گفتمان سازی مشارکت 
عمومی در امنیت، اولویت بخشی به روش های فرهنگی و اجتماعی، 
توسعه امنیت هوشمند و تامین امنیت فراگیر و آرمانی از جمله اهدافی 

است که در دستور کار همایش قرار دارد.
سردار کاظم مجتبایی گفت: گفتمان امنیت در جامعه باید به گفتمان 
عمومی تبدیل شده تا همه دستگاه ها به کمک دستگاه های انتظامی 
و امنیتی سهم خود را برای تامین امنیت جامعه ایفا کنند.وی موثرترین 
ابراز برای ایجاد امنیت را روش های فرهنگی و اجتماعی دانست و افزود: 
دستیابی به امنیت آرمانی، جامع و پایدار با کارهای فرهنگی و اجتماعی 

میسر می شود.
فرمانده انتظامی قم تاکید کرد: تنها راه ایجاد امنیت پایدار بهره گیری 

از عقلانیت و روش های فرهنگی است.
مجتبای،ی هوشمند سازی پلیس را بسیار مهم دانست و گفت: 
استفاده از ابزارها، سامانه ها و دوربین های الکترونیکی و هوشمند 

موجب ارتقای امنیت می شود.
وی تاکید کرد: قم از نظر امنیت، احساس امنیت و تامین امنیت جزو 

استان های پیشرو در کشور است.
رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد قم:

 ظرفیت علمی استان قم به کمک پلیس آمده است 
رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد قم نیز در این همایش، رویکرد 
نیروی انتظامی جمهوری اسلامی را رویکرد فرهنگی دانست و گفت: 
تمام مراکز علمی استان برای فعال کردن ظرفیت های علمی، شناسایی 
مشکل ها و ارائه راهکارهای علمی در جهت کمک به نیروی انتظامی 
وارد میدان شده اند.محمدرضا یوسفی ادامه داد: این همایش با هدف 
مشارکت تمامی دستگاه های اجرایی و انتظامی، دانشگاه ها و مراکز 
علمی در برقراری امنیت و نهادینه کردن علمی مباحث مربوط به 
آسیب های اجتماعی و به کارگیری مشارکت های مردمی با همکاری 
مشترک پلیس، استانداری قم و دانشگاه آزاد اسلامی قم برگزار شده 
است. رئیس دانشگاه آزاد اسلامی  واحد قم  با بیان اینکه نیروی انتظامی 
پرچم دار امنیت در جامعه است، گفت: امیدواریم برگزاری همایش 
هایی نظیر "سهم من در امنیت و آرامش"، استمرار داشته تا شاهد 
امنیت روزافزون در سطح جامعه باشیم.دبیر علمی این همایش افزود: 
فراخوان مقاله های این همایش در محورهای امنیت اجتماعی، اخلاقی، 
روانی، اقتصادی، فضای مجازی و حقوقی، سال گذشته انجام و بیش از 
100 مقاله به دبیرخانه همایش از سراسر کشور ارسال شد که از این 

تعداد 30 مقاله حائز امتیازهای برتر شد.
 رئیس پژوهشگاه علوم انتظامی و مطالعات اجتماعی ناجا  :

ناجا به دنبال  تحقق  امنیت پایدار با مشارکت همه قشرهای 
جامعه  است

رئیس پژوهشگاه علوم انتظامی و مطالعات اجتماعی ناجا  نیز در 
این همایش گفت: نیروی انتظامی برای مشارکت سایر ارگان ها در 
تحقق امنیت پایدار نهایت تلاش خود را به کار گرفته است.سردار 
هادی شیرزاد افزود: امنیت مقوله ای نیست که نیروی انتظامی بتواند 
به تنهایی از آن حفاظت کند، بلکه هر فردی در جامعه برای برقراری 

امنیت پایدار سهمی دارد که باید به آن عمل کند.
همچنین رئیس پژوهشکده جغرافیای انتظامی در این همایش گفت: 
نیروی انتظامی به سمت تحقق گفتمان امنیت پایدار با مشارکت همه 
قشرهای جامعه حرکت می کند و در این مسیر به دنبال بهره مندی 
از نظرهای علمی و کارشناسی است.محمد حسن جعفریان با اشاره 
به این که تامین امنیت در مناطق مختلف شهرها از اهمیت یکسانی 
برخوردار نیست، افزود: تامین امنیت بخش مرکزی شهر به دلیل این 
که در کانون تبادل های تجاری، سیاسی و اجتماعی قرار دارد از اهمیت 
و حساسیت بیشتری برخوردار است و هر حادثه ای در این مناطق 
پیامدهای گوناگونی را درپی خواهد داشت.وی ادامه داد: برای مثال ابعاد 
مختلف حادثه پلاسکو به دلیل آن که در مرکز شهر و در کانون رفت 
و آمد مردم تهران قرار داشت، بسیار مورد توجه رسانه های داخلی و 
خارجی قرار گرفت و مردم به سرعت در جریان زوایای مختلف حادثه 
قرار گرفتند.عضو هیات علمی دانشگاه پردیس فارابی تهران نیز در این 
همایش گفت: داشتن سرمایه اجتماعی از جمله مهمترین عوامل برای 
پیشگیری از وقوع جرایم در جامعه است.حسین زارعی متین افزود: 
میان سرمایه اجتماعی با کاهش آسیب ها و ناهنجاری ها در جامعه 
رابطه مستقیم وجود دارد و پلیس جامعه محور برای تحقق امنیت 
پایدار باید از ابزار سرمایه اجتماعی برای پیشگیری از وقوع جرم به 
بهترین صورت استفاده کند.در این همایش از مجموعه مقاله های 
برگزیده و همچنین مجموعه ای مکتوب با عنوان نظام واره مقابله با 
آسیب های اجتماعی رونمایی شد؛ در این نظام واره، سهم همه دستگاه 
ها برای تامین امنیت و آرامش مشخص شده است. تقدیر و تشکر از 
دستگاهایی که در تامین امنیت استان قم نقش فعالی را ایفا کرده اند از 
دیگر برنامه های این همایش بود.همایش سهم من در امنیت و آرامش، 
کاری مشترک توسط پلیس قم، استانداری قم و دانشگاه آزاد اسلامی 
است که فعالیت های مربوط به برگزاری این همایش از حدود یک سال 

پیش در شهر مقدس قم آغاز شد.
فراخوان مقاله های این همایش در محورهای امنیت اجتماعی، 
اخلاقی، روانی، اقتصادی، فضای مجازی و حقوقی، سال گذشته انجام 
و بیش از 100 مقاله به دبیرخانه همایش از سراسر کشور ارسال و30 
مقاله حائز امتیازهای برتر شد.گفتمان سازی برای سهم پذیری سازمان 
ها در جهت ایجاد امنیت و آرامش، اجتماعی کردن فضای کنترل جرم، 
واکنش هدفمند به نشانگاه های آسیب پذیر، توسعه سامانه های امنیت 
هوشمند، تبیین نظام واره جرایم و آسیب های اجتماعی و به کارگیری 
استعدادهای مردم نهاد برای امنیت و آرامش از جمله اهداف برگزاری 

این همایش بود.

با پیام آیت الله صافی گلپایگانی :

همایش »سهم من در امنیت و آرامش« در قم برگزار شد






